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PROTOKÓŁ NR XL/2017 

XL sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018  

19 grudnia 2017 roku, godz. 1100 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XL zwyczajnej sesji Sejmiku.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

minutą ciszy uczcijmy pamięć zmarłego Antoniego Ciosa – mieszkańca Sulechowa, Radnego Klubu SLD 

- I kadencji 1998-2002. Bardzo proszę o powstanie i uczczenie chwilą ciszy śmierć naszego kolegi. 

Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, otwieram XL zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

chciałem poinformować i podziękować, że z racji Świąt Bożego Narodzenia Sala Kolumnowa Sejmiku 

Województwa Lubuskiego została udekorowana pięknymi choinkami, i po raz kolejny fundatorem tych 

przepięknych choinek jest Pan Zdzisław Paduszyński. Wieloletni Radny, działacz aktywny nie tylko  

na ziemi krośnieńskiej ale także w środowisku województwa lubuskiego, środowiska seniorów. Chciałem  

wraz z Panią Marszałek podziękować tobie Zdzisławowi za te coroczne dary noworoczne  

i bożonarodzeniowe.  

Szanowni Państwo, na holu przed Salą Kolumnową możemy podziwiać prace naszej rodzimej malarki 

Pani Izabeli Sak, która urodziła się i mieszka w Zielonej Górze. Maluje w technikach akryl i akwarela 
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obrazy w różnych formatach - na płótnie, kartonie, papierze, przy użyciu pędzla, szpachli, dłoni, czy 

wałków malarskich. Wykonuje kolaże i instalacje plastyczne na wolnym powietrzu przy swojej pracowni 

połączonej z galerią autorską. Tworzy obrazy realistyczne i abstrakcje. W malarstwie inspiruje  

ją wszystko, co wokół niej. Prowadzi również warsztaty plastyczne dla dzieci i dorosłych. Jest 

uczestniczką wielu wystaw i plenerów malarskich w Polsce i za granicą. Jej prace znajdują się  

w prywatnych zbiorach, w Polsce, Francji, Niemczech, Słowenii, Szwecji, Szwajcarii, Holandii i USA. 

Gratulujemy Pani i cieszymy się , że możemy Pani prace dzisiaj oglądać. Bardzo proszę o to, by podziwiać 

prace tam przedstawione. Bardzo Pani dziękuję za udostepnienie swoich prac. Zostałem poproszony,  

by Państwo Radni w tych prezentach, które otrzymali od Lubuskiego Centrum Pulmonologii zapoznali się 

z pendrivem, na którym jest pokazane jak środki przeznaczone z budżetu województwa  pięknie  

i skutecznie posłużyły tej jednostce. Więc bardzo proszę o zapoznanie się a Pani Dyrektor dziękuję  

za przedstawienie. Szanowni Państwo, gościmy dzisiaj uczniów lubuskich szkół, których „relacje 

dziennikarskie” z IV Lubuskiego Sejmiku Młodzieżowego zostały uznane za najciekawsze. Oceny 

nadesłanych prac dokonało Biuro Prasowe i Biuro Sejmiku Urzędu Marszałkowskiego oraz członkowie 

Komisji ds. Młodzieży i Spraw Obywatelskich. Podczas dzisiejszej sesji wręczymy nagrody laureatom: 

 I miejsce zdobyła Anita Wieliczuk – uczennica II Liceum Ogólnokształcącego im. Marii 

Skłodowskiej-Curie w Gorzowie Wlkp. Proszę o wystąpienie wraz z opiekunem. 

 II miejsce przyznano Julii Zator – uczennicy Liceum Ogólnokształcącego im. Stanisława Staszica  

w Zespole Szkół w Rzepinie. Proszę o wystąpienie wraz z opiekunem. 

 III miejsce zajęły ex aquo: Dagmara Bortkiewicz – uczennica Zespołu Szkół Ogólnokształcących  

i Technicznych w Żarach oraz Dominika Basińska – uczennica Centrum Kształcenia Zawodowego  

i Ustawicznego w Zbąszynku.  

Niestety Dagmara jest chora w jej imieniu nagrodę odbierze jej opiekun Pani Joanna Drapała. Bardzo 

proszę o wystąpienie wymienione osoby a Panią Marszałek Elżbietę Annę Polak proszę o wspólne 

wręczenie nagród. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wraz z Przewodniczącym Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Czesławem Fiedorowiczem wręcza nagrody laureatom. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Gratulujemy i życzymy 

sukcesów i rozwoju tej trudnej dyscypliny jaką jest dziennikarstwo. Szanowni Państwo, jest z nami 

Prezes Klubu Uczelnianego AZS Uniwersytetu Zielonogórskiego Pan prof. Zdzisław Wołk. Bardzo 

proszę o zabranie głosu na temat, który Pana tutaj do nas przywiódł. Bardzo proszę Panie Profesorze.  
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Prezes Klubu Uczelnianego AZS Uniwersytetu Zielonogórskiego prof. Zdzisław Wołk: Szanowna 

Pani Marszałek, Panie Przewodniczący, Drodzy Państwo, w tym roku upłynęło 50 lat zielonogórskiego 

środowiska sportowego, co było dla nas okazją do wielu podsumowań, analiz. Ale też przy tej okazji 

wyłonili się nasi sojusznicy bliscy, na których zawsze możemy liczyć. I w śród nich szczególne miejsce 

znajduje właśnie Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego. Na wniosek naszego środowiska 

zielonogórskiego zarząd główny przyznał najwyższe wyróżnienie sportu akademickiego – Medal  

za Zasługi dla Rozwoju Sportu Akademickiego Urzędowi Marszałkowskiemu Województwa 

Lubuskiego. Bardzo miło jest mi przekazać i jeszcze raz podziękować za to wszystko co Państwo dla 

nas robicie. Dziękuję bardzo.  

 

Prezes Klubu Uczelnianego AZS Uniwersytetu Zielonogórskiego prof. Zdzisław Wołk złożył medal  

i podziękowania na ręce Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbiety Anny Polak oraz podziękował 

Przewodniczącemu Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesławowi Fiedorowiczowi. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękujemy  

i życzymy wszystkim by jednak zachęcać dzieci, rodzinę i wnuków do aktywizacji w AZS. To jest dobra 

polska tradycja. Szanowni Państwo, dzisiejsza sesja jest szczególna z uwagi na to, że odbywa  

się w atmosferze oczekiwania na Święta Bożego Narodzenia. O godzinie 14:30 zaszczyci nas swoją 

obecnością Jego Ekscelencja Ksiądz Biskup Tadeusz Lityński oraz Harcerze, którzy przyniosą Światełko 

Pokoju. W tym czasie złożymy sobie życzenia i podzielimy się opłatkiem. Drodzy Państwo, jeżeli nie 

zakończymy obrad do godziny 14:30, to około godziny15:30 wznowię obrady sesji. Szanowni Państwo, 

na podstawie listy obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji 

obecnych jest 23 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. 

Jednocześnie informuję, że protokół z XXXIX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego został umieszczony 

na serwerze dla radnych oraz na stronie BIP Urzędu Marszałkowskiego, a podczas dzisiejszej sesji jest 

wyłożony na stoliku Biura Sejmiku. Protokół przyjmiemy w końcowej części obrad sesji. Chce 

jednocześnie Państwa Radnych poinformować i prosić, bo uzgodniliśmy pomiędzy klubami stanowisko, 

które zostanie przyjęte na sesji uroczystej 12 stycznia w Otyniu. Proszę by wszyscy Państwo Radni  

to stanowisko podpisali, bo ono zostanie włożone do kapsuły czasu. Zatem w między czasie proszę  

o podpisanie tego stanowiska, które w międzyczasie będzie Państwu dostarczane.  

W czasie przerwy odbędą się posiedzenia komisji w celu zaopiniowania uchwał z pkt: 13a,14a, 14c i 14d. 

Komisja Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki – sala 108 i następnie w tej samej sali Komisja Rolnictwa  

i Ochrony Środowiska.  
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Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Punkt 2.  

Przyjęcie porządku obrad sesji.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przystępujemy  

do uchwalenia porządku obrad XL sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni, 

otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu 

Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

 Punkt 13a – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zasad udzielania dotacji 

celowej na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych 

do rejestru zabytków, położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 629/17. 

 Punkt 14a – Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji aglomeracji Krzeszyce – druk nr 630/17. 

 Punkt 14b – Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka Województwa 

Lubuskiego – druk nr 631/17. 

 Punkt 14c – Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego  

w sprawie likwidacji jednostki budżetowej pod nazwą Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń 

Wodnych w Zielonej Górze – druk nr 633/17.  

 Punkt 14d – Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego  

w sprawie likwidacji jednostki budżetowej pod nazwą Melioracja Lubuska w Gorzowie Wlkp. – druk 

nr 634/17. 

Szanowni Państwo, na wniosek Kapituły „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

proponuję rozszerzenie porządku obrad punkt 17a  – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zespołowi 

Śpiewaczemu „Osoria” ze Szczańca „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk  nr 632/17. 

Wszystkie materiały i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji dostępne są na serwerze dla 

radnych. Czy mają Państwo pytania/uwagi do proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji? Nie ma. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 13a – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zasad udzielania dotacji celowej na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków, położonych  

na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 629/17. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem 

porządku obrad o punkt 13a, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 
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podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, 0 głosów wstrzymujących.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 13a. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 14a – Podjęcie uchwały 

w sprawie likwidacji aglomeracji Krzeszyce – druk nr 630/17. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 14a, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”.  

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. 

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, 0 głosów wstrzymujących.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 14a. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 14b – Podjęcie uchwały 

w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka Województwa Lubuskiego – druk nr 631/17. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 14b, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, 0 głosów wstrzymujących.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 14b. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 14c – Podjęcie uchwały 

w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie likwidacji jednostki budżetowej 

pod nazwą Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych w Zielonej Górze – druk nr 633/17.  

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 14c, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. 

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, 0 głosów wstrzymujących.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 14c. 
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Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 14d – Podjęcie uchwały 

w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie likwidacji jednostki budżetowej 

pod nazwą Melioracja Lubuska w Gorzowie Wlkp. – druk nr 634/17. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 14d, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”.  

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, 0 głosów wstrzymujących.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 14d. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 17a – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Zespołowi Śpiewaczemu „Osoria” ze Szczańca „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk  nr 632/17. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 

obrad o punkt 17a, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. 

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, 0 głosów wstrzymujących.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 17a. 

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, 0 głosów wstrzymujących.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi zmianami 

został przyjęty. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
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Punkt 3. 

Wnioski i interpelacje.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na spotkaniu 

Przewodniczących Klubów prosiliśmy Państwa Radnych, czy też za pośrednictwem Przewodniczących, 

by Państwo dzisiaj zgłaszali interpelacje. Przepraszam, nie zaprosiłem Państwa Niezrzeszonych, więc 

powtarzam by zgłaszać interpelację na piśmie. Jeśli ktoś chciałby tylko tytułowo powiedzieć czego 

dotyczy to tak. Chodzi o pewną zwięzłość i poświęcenie czasu naszej debacie budżetowej. Z góry 

dziękuję za przyjęcie tej propozycji. W okresie międzysesyjnym dnia 8 grudnia 2017 r. do Biura Sejmiku 

wpłynęła interpelacja Pana Tomasza Możejko – Radnego Województwa Lubuskiego w sprawie remontu 

drogi nr 1071F. Szanowni Państwo, czy mogę przyjąć tą propozycję niezgłaszania interpelacji? Bardzo 

za to serdecznie dziękuję.  

 

Wnioski i interpelacje złożone na piśmie stanowią załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Punkt 4.   

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek 

postanowiła nam zrobić prezent pod choinkę i nie wygłaszać tej informacji, chyba, że będzie jakiś wyraźny 

sprzeciw i Państwo chcecie wysłuchać Panią Marszałek, to wtedy będę zobowiązany. Ale nie widzę 

wyraźnego sprzeciwu. Państwo otrzymaliście oczywiście na piśmie i proszę o dokładne zapoznanie się 

bo jest bardzo wiele ciekawych informacji o aktywnych pracach Zarządu pomiędzy sesjami, a na kolejnych 

sesjach powrócimy do tradycyjnych reguł.  

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 5  

do protokołu. 

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 6 do protokołu.  
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Punkt 5.   

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk nr 618/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania?  Jeśli nie ma, projekt uchwały 

w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk nr 618/17, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XL/607/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie ustalenia 

stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  

 

Punkt 6.  

Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam, że projekt 

budżetu Województwa Lubuskiego na 2018 rok został zamieszczony na stronie internetowej 

www.sejmik.lubuskie.pl. Prace nad analizą projektu budżetu były prowadzone w komisjach. Chciałem 

prosić o przedstawienie projektu uchwały budżetowej na 2018 rok zawartego w druku 615/17 Panią 

http://www.sejmik.lubuskie.pl/
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Elżbietę Annę Polak – Marszałek Województwa Lubuskiego, a następnie Panią Józefę Chalecką, 

Skarbnika Województwa Lubuskiego. Pani Marszałek bardzo proszę o wystąpienie.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, Dostojni Radni, 

Szanowni Państwo. Proszę Państwa, budżet 2018 jak Państwo widzicie w liczbach bezwzględnych jest 

mniejszy i ta różnica to są środki, które od 1 stycznia przekazujemy do zadań Wojewody. Powstała nowa 

instytucja Wody Polskie. Udało się samorządowi wynegocjować spore środki, prawie pół miliarda złotych 

na zabezpieczenie przeciwpowodziowe. Niektóre zadania zostały już w 2017 roku zakontraktowane, takie 

jak np. zabezpieczenie przeciwpowodziowe Słubic za ponad 100 milionów. Pozostałe są w trakcie 

przygotowania, to jest ostatni etap w Nowej Soli Wężyska Chlebowa. Kolejne zadania na taką kwotę pół 

miliarda, przechodzą od 1 stycznia, razem z naszymi jednostkami Zarządami Melioracji Wodnych,  

do nowej instytucji Wody Polskie. Dlatego też budżet w tej pozycji, zarówno po stronie dochód jak  

i wydatków jest mniejszy. Podobnie jest po stronie wydatków. Jeśli chodzi o wydatki majątkowe  

to trzymamy poziom, jest to 34 procent ogółu wydatków, można więc powiedzieć, że jest to budżet 

inwestycyjny. Nie może być inaczej, ponieważ mamy Regionalny Program Operacyjny, 500 umów już 

zakontraktowane na kwotę prawie 2 miliardy złotych. My bezpiecznie nie wszystkie zadania 

wprowadziliśmy. Tam gdzie jeszcze jest ocena ekspercka i nie ma podpisanych umów, jeszcze nie 

zwiększaliśmy budżetu, także w trakcie roku na pewno ten budżet znacznie się zwiększy. Zarówno  

po stronie dochodów, będą to fundusze unijne, jak i po stronie wydatków już na konkretne zadania,  

o czym będziemy na bieżąco informować. Rezerwa ogółem jest o milion sześćset tysięcy mniejsza.  

Nie będę szczegółów omawiać jeżeli chodzi o celową i ogólną, ponieważ w rezerwie planujemy ustawowo 

te zadania, które mogą nas zaskoczyć, więc ta rezerwa być musi, ale również wkłady własny  

na te projekty, które są już pewne i wiemy, że te wkłady własne musimy zabezpieczyć. Jeżeli chodzi  

o deficyt na 2018 rok, deficyt jest wyższy niż w 2017 roku z uwagi na planowane zadania inwestycyjne. 

Mamy wolne środki, które w kwocie ok. 40 milionów złotych pokryją ten deficyt i kredyt zaciągamy  

w wysokości 25 milionów, a 12 milionów przeznaczamy na pokrycie deficytu. Deficyt jest inwestycyjny. 

Jak Państwo widzicie kredyt 25 milionów tylko w części, w połowie zostanie przeznaczony na deficyt,  

a w połowie na zadania inwestycyjny. Nasze zadłużenie maleje. Jesteśmy bardzo oszczędnym 

Zarządem, chociaż jest bum inwestycyjne, to poręczenia w międzyczasie, które udzielamy naszym 

jednostkom i obsługa zadłużenia. W 2011 roku ponad 200 milionów samorząd był zadłużony, w tej chwili 

jest to kwota 176 milionów. Dyscyplinuje nasz algorytm, który został zmieniony w tych latach. Wcześniej 

ten próg wynosił 60 procent dochodów własnych rocznych. Algorytm jest tak skomplikowany, że nie będę 
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go w tej chwili tłumaczyć. Ale jak Państwo widzicie mamy pewne rezerwy na zaciąganie kredytów. 

Czytałam niedawno w Gazecie Prawnej, że ten algorytm ma być zmieniony i w ten sposób Rząd chce 

umożliwić dla samorządów, zwłaszcza regionalnych, który dysponuje dużymi środkami, ale również 

gminnych, zaciąganie kredytów inwestycyjnych. Także bardzo na to liczę. Mamy na to też rezerwę  

i możliwości zaciągnięcia kredytów, bo w 2018 roku będzie na prawdę taki bum inwestycyjny. To będzie 

takie centrum wdrażania nie tylko regionalnych programów w regionach ale również krajowych. I myślę, 

że Rząd też zmienia ten algorytm po to, żeby przyspieszyć wdrażanie programów, bo wciąż  

są opóźnienia. Lubuskie nie zalicza się do tej grupy spóźnialskich, my jesteśmy wciąż na drugim miejscu 

jeśli chodzi o kontraktacje, na trzecim jeśli chodzi o certyfikacje, czyli rozliczanie już tych przepływów 

finansowych. Także było ponad 200 milionów a jest 176. Wpływy z PIT-u w 2011 to było nieznacznie 

ponad 20 milionów sześćset, jest w tej chwili planowane 34 milionów sześćset, jest to jak najbardziej 

kwota realna. To jest wynik małego bezrobocia, przyrostu firm mikro, małych, średnich i rozwoju  

gospodarczego. Te dochody z PIT-u jak i z CIT-U, zwłaszcza z CIT-u, potwierdzają wzrost gospodarczy 

w regionie lubuskim.  Wykonanie w 2011 roku w CIT to było 71 milionów sto tysięcy, a na 2018 rok 

planujemy już 92 miliony siedemset. Tabelki sprawdzaliśmy, także nie ma w tym roku pomyłki. Nie 

zamieniliśmy PIT-ów na CIT-y, tak jak pamiętam było to rok temu. I teraz przechodzimy już do obszarów, 

które finansujemy w ramach naszego budżetu. Biuro Sejmiku ma niewiele ponad 100 procent planu. 

Związane jest to z większą liczba zadań. Sejmik organizuje teraz nie tylko posiedzenia Parlamentu 

Lubuskiego, ale również odbywa się co roku Sejmik Dziecięcy. Po raz pierwszy w tym roku odbył się 

Sejmik Seniorów, Sejmik Młodzieżowy. Więc ten niewielki wzrost tego dotyczy. Obsługi większej liczby 

zadań, również tych wyjazdowych posiedzeń komisji, wyjazdowych sejmików. I teraz Departament 

Administracyjno-Gospodarczy, z którego jestem najbardziej szczegółowo i wnikliwie rozliczana.  

Na poziomie 100 procent. Plan do planu oczywiście omawiam, plan styczeń 2017 do planu styczeń 2018.  

I od razu Państwu przyznaję się do niewielkiego wzrostu zatrudnienia, żeby nie musieli Państwo tam 

śledzić i wyciągać tych danych. Grudzień 2016 to było 709 osób, takie sprawozdania składamy  

do Wojewódzkiego Urzędu Statystycznego, więc nie jest to żadna tajemnica, na koniec każdego roku 

sprawozdanie zatrudnienia i wynagrodzeń jest składane, grudzień 2017 to jest 717 osób. Ale tak 

naprawdę zatrudnienie w Urzędzie się nie zwiększyło, ponieważ mieliśmy na zewnątrz ochronę urzędu  

i mienia. To była zewnętrzna firma ochroniarska. A utworzyliśmy taki wydział wewnątrz urzędu, jest taniej. 

Zatrudniliśmy 11 pracowników ochrony. Zatrudniliśmy też Rzecznika Praw Beneficjenta i Likwidatora.  

I to są tylko te osoby. Wzrost wynagrodzenia planowany na przyszły rok to jest 761 tysięcy i są to skutki 

wzrostów dodatków stażowych, powrotów z urlopów macierzyńskich, wychowawczych i wypłata nagród 

jubileuszowych. Żadnych innych wzrostów nie ma. Ja przypomnę, że jesteśmy urzędem bardzo 

prorodzinnym. Rodzi nam się co roku prawie 70 dzieci i te mamy później wracają do pracy. Staramy się 
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takie standardy utrzymać, żeby było tak dalej. Także wydatki na administrację 100 procent planu do planu. 

Natomiast jeśli chodzi o inwestycje, które tu realizujemy, jak Państwo widzicie urząd zmienił się nie  

do poznania. Jest to takie minimum można powiedzieć, które musi być. Wykonane są już remonty 

wszystkich pięter. Przyszedł czas na termomodernizację, projekt jest już podpisany. Musimy więc 

wykonać hydroizolację budynku, jeszcze modernizację niektórych pomieszczeń, ale przede wszystkim 

wykonujemy w tej chwili te zadania, których celem jest rozpoczęcie termomodernizacji całego budynku, 

również dla urzędu powiatowego. Liczymy więc na oszczędności w energetyce, ponieważ te wszystkie 

już wymiany całego systemu ogrzewania zostaną przeprowadzone. Piec jest już zrobiony, tylko teraz 

ocieplenie budynku. Departament Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami, plan będzie niższy. W tym 

roku finalizujemy sprawę przygotowania Planu Zagospodarowania Przestrzennego Województwa 

Lubuskiego, czyli te płatności już ostateczne w 2018, jak również zadania związane z informatyzacją  

i modernizacją danych, to jest tak zwany Geodezyjny System Informacji Przestrzennej. Ten projekt 

wykonaliśmy wcześniej, ale zgodnie z zasadą trwałości projektu musimy w dalszym ciągu  

go kontynuować. Biuro Projektów Własnych, które działa w urzędzie od kilku lat w przyszłym roku już ma  

zakontraktowane, podpisane, ocenione pozytywnie projekty w zakresie termomodernizacji. I to zadanie 

prowadzi Biuro Projektów Własnych. Wydatki w przyszłym roku to 7 milionów trzysta. Lubuski e-Urząd 

ponad 5 milionów i Lubuskie e-Zdrowie 14 milionów dziewięćset. Na pewno Państwo pamiętacie,  

że zapowiadałam większą kwotę na realizację zadań w zakresie e-Urzędu. Oddaliśmy można powiedzieć 

5 milionów w teren dla starostw. Projekt ich jest znacznie większy ale obejmuje zasięgiem całe 

województwo i ten Geodezyjny System Informacji Przestrzennej poprzez starostwa będzie realizowany 

też dzięki temu, że my ustąpiliśmy jako Urząd Marszałkowski i przekazaliśmy 5 milionów do tamtego 

projektu. Liczymy na uruchomienie rezerwy wykonania i z budżetu państwa ta kontraktacja zarówno dla 

jednego, jak i drugiego projektu w 2019 powinna się zwiększyć. Także solidaryzujemy się z innymi, 

również z beneficjentami w zakresie dostępności komunikacyjnej. Departament Infrastruktury  

i Komunikacji miał większy plan – 210 milionów. Związane jest to przede wszystkim z inwestycjami 

drogowymi, które w 2017 roku nie wszystkie zostały zrealizowane. Są przesunięte niektóre zadania. 

Wiemy jak się przetargi odbywają. Potrzebujemy więcej środków na niektóre zadania a po prostu też 

niektóre w czasie muszą być z tego powodu przesunięte. Brakuje wykonawców w Polsce się okazuje.  

Ale zaraz podam w szczegółach jak to będzie wyglądało. Jeżeli chodzi o przewozy kolejowe, zakupimy 

dwa pociągi o wartości ponad 41 milionów z Regionalnego Programu Operacyjnego, w budżecie 

zapisaliśmy wkład własny 3 miliony 100 tysięcy. To zadanie jest przygotowane, będzie zrealizowane  

w 2018 roku. Na organizację przewozów kolejowych nie znacznie większa kwota – w tamtym roku było 

to chyba 45 milionów trzysta, w 2018 roku 45 milionów siedemset. Mamy dochód z tytułu funduszu 

kolejowego na ten cel tylko 5 milionów siedemset, pozostałe środki to są własne z naszego budżetu.  
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I zgodnie też z Państwa interpelacjami, wnioskami do budżetu, chyba wszystkich klubów, przystępujemy 

do realizacji strategii rowerowej. Wykonamy w przyszłym roku inwentaryzację, nową aplikację  

za 460 tysięcy i będziemy realizować program „Łączymy ścieżki rowerowe”. Dopłaty do biletów ulgowych 

transportu autobusowego – 23 miliony, promocja województwa poprzez organizacje lotów – 7,5 miliona. 

Na chwilę się zatrzymam. Uruchamiamy teraz, taki pilotaż robimy świąteczny „Zachęcam do latania”. 

Będą to dodatkowe godziny: 13:30 wylot z Warszawy, 15:00 z Zielonej Góry. Te dodatkowe loty były 

oczekiwane przez pasażerów. Ja przypomnę, że zaczęliśmy latać Je-Terem, mieliśmy tylko 16 miejsc.  

W tej chwili LOT dysponuje 73 miejscami i samoloty bardzo często są pełne i stąd też na wniosek 

przewoźnika LOT-u zwiększamy również połączenia w dzień. Przetestujemy to, jeżeli się uda  

to w przyszłym roku wprowadzimy na stałe. Tym bardziej, że nie skorzystaliśmy w tym roku z dotacji 

miejskiej Zielonej Góry – 2 miliony złotych. Samorząd miasta przesunął te środki w swoich planach  

na przyszły rok i przyszły rok to 4 miliony z budżetu miasta. Takie mam zapewnienie od Pana Prezydenta 

na organizację lotów. Być może też nam się przyglądali jak to wyjdzie, a wyszło nam z LOT-em bardzo 

dobrze w tym roku. Również porty lotnicze zaplanowały modernizację w 2018 roku, to już nie z naszych 

środków. Przypomnę, że my zainwestowaliśmy 15 milionów do tej pory. Wybudowaliśmy terminal z tych 

dużych inwestycji przylotów. Natomiast terminal odlotów przygotuje spółka państwowa Porty Lotnicze, jak 

również wykona modernizację parkingu i szereg innych działań, które umożliwią nam już później sprawną 

obsługę większej liczby przylotów i odlotów. I będzie utrzymane dofinansowanie połączenia Gorzów – 

Berlin. Zarząd Dróg Wojewódzkich, wydatki majątkowe 74 miliony, cały budżet 110 milionów. Przypomnę, 

że w trakcie tego roku w lipcu zwiększyliśmy budżet Zarządu Dróg Wojewódzkich o 25 milionów. Myślę, 

że tak około 30 również w 2018 roku. Takie zwiększenie może nastąpić, biorąc pod uwagę wieloletni plan 

inwestycyjny w zakresie modernizacji dróg, ale również te zadania, które będą finansowane  

z Regionalnego Programu Operacyjnego. To również nie tylko inwestycje na drogach, ale też odnowy 

dywanikowe, bieżące utrzymanie 19 milionów złotych. Z tych ważniejszych w zakresie inwestycyjnym  

to droga nr 138 – 5 milionów 400 na 2018 rok, ogółem zadanie ponad 10 milionów. Przebudowa  

i rozbudowa drogi nr 137 Słubice-Sulęcin-Międzyrzecz. Zadanie ogółem o wartości 10 milionów, wydatki 

w 2018 – jeden milion złotych. Rozbudowa drogi nr 160 Drezdenko-Międzychód, zadanie o wartości  

9,5 miliona a finansowanie w przyszłym roku 3 miliony złotych. Droga nr 276, zadanie o wartości  

10 milionów 300, plan w przyszłym roku 7 milionów 300 tysięcy złotych. Modernizacja drogi Torzym-

Sulęcin droga nr 138 – 1,5 miliona w przyszłym roku. Droga nr 158 na odcinku Drezdenko-Gorzów  

w przyszłym roku 5 milionów. Droga Lipki Wielkie – 3,5 miliona w przyszłym roku wydajemy i modernizacja 

drogi nr 315 na odcinku Przyborów – 3 miliony w przyszłym roku. Jak Państwo widzicie zadania  

są, oszacowana jest wartość całkowita. I w wieloletnich planach inwestycyjnych te środki też  

są zaplanowane. Wśród tych inwestycji nie widać mostu w Milsku, ale to tylko dlatego, że w przyszłym 
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roku nie będzie jeszcze płatności, natomiast zadanie jest zakontraktowane, umowa jest podpisana  

z wykonawcą na kwotę 73 miliony złotych i będzie realizowana metodologią zaprojektuj – wybuduj  

do 2021 roku. Wszystkich oczywiście nie jestem w stanie tutaj dróg wymienić, ale na komisjach też 

Państwu szczegółowo przedstawialiśmy. Przechodzimy do Ochrony Środowiska. W departamencie plan 

jest troszeczkę wyższy ale to dlatego, że zaplanowaliśmy dodatkowe zadania związane z koniecznością 

zaktualizowania Wojewódzkiego Planu Gospodarki Odpadami, ekspertyzy wskazującej efekt ekologiczny 

wprowadzenia na terenie województwa zakazów w zakresie instalacji. Podjęliśmy takie stanowisko  

w sprawie czystości powietrza w naszym regionie, działania antysmogowe i te działania będziemy 

wprowadzać. Już tutaj w styczniu Pan Marszałek Tomczyszyn mnie informował, odbędzie się taka duża 

konferencja w naszym województwie, właśnie na temat tych praktyk w zakresie działań samorządu 

antysmogowych. Chcemy się dowiedzieć jak to Małopolska już wprowadza, Śląsk, Dolny Śląsk, więc 

mamy gotowe wzory i będziemy mogli również u nas ten program skutecznie wprowadzić.  

Nie restrykcyjnie żeby karać, tylko pomagać przy wymianie pieców zwłaszcza na ekologiczne ogrzewanie 

i wspierać też poprzez monitoring. Wczoraj mieliśmy taki blackout, cała Polska była na czerwono, 

najgorsza jakość powietrza w Europie. Opracowanie programów ochrony to wszystko się z tym wiąże, 

czyli to stanowisko mocno wzięliśmy sobie do serca i widać w planach finansowych na 2018 rok jego 

realizację. Jeżeli chodzi o Program Rozwoju Obszarów Wiejskich, nadal jest realizowany centralnie. Więc 

te kwoty są takie jakie muszą być, jakie przedstawia nam Minister. Plan na 2017 – 6 milionów i działania 

to przede wszystkim: ochrona zabytków, wdrażanie operacji w ramach strategii rozwoju lokalnego, 

inwestycje związane z rolnictwem i kulturą. I tak samo program RYBY. Plan na 2017, tutaj 

zakontraktowaliśmy prawie wszystkie zadania. Plan na 2018 jest dużo mniejszy – 10 milionów 500. Pan 

Marszałek mi przypomina, że zmniejszenie jest spowodowane przekazaniem zadań w zakresie melioracji. 

To co widzimy też w dochodach i wydatkach, zadania przechodzą do Wód Polskich. Mam nadzieję,  

że nie będzie tam zatrzymania, tylko płynnie jak to woda płynie, będą realizowane. I teraz najważniejsze 

zadania w Departamencie Rolnictwa. To dotacje dla gmin i powiatów na modernizację dróg dojazdowych 

– 955 tysięcy, na renowację zbiorników wodnych – 80 tysięcy, na audyt krajobrazowy województwa, 

musimy to zrobić, wynika to z przepisów ustawowych – 200 tysięcy złotych i dotacje celowe związane  

z wyłączeniem gruntów rolnych – milion 200 tysięcy. Także można powiedzieć, że to jest taki budżet 

obywatelski w zakresie rolnictwa, bo te pieniądze idą do gminy. Decentralizujemy. W ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego już podkreśliłam, że w tym roku mieliśmy półmetek. 500 umów, 

prawie 2 miliardy, ale dokładnie tyle zostało do zakontraktowania, dlatego w przyszłym roku ogłosimy  

29 konkursów na 265 milionów złotych w ramach tego budżetu inwestycyjnego twardego – 136 milinów, 

w Europejskim Funduszu Społecznym inwestycje w Kapitał Ludzki – 129 milionów złotych. Dokładnie 

priorytety omawialiśmy, jaka jest wolna alokacja jeszcze nie tak dawno tutaj na konferencji, więc nie będę 
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się przy tym zatrzymywać. Następne zadania Departament Ochrony Zdrowia. Plan na rok 2017 wynosił 

18 milionów i tutaj plan na 2018 jest znacznie większy – 30 milionów. Inwestycje są w toku. Musimy już 

zapewnić wkłady własne na te zadania. Przypomnę które. Nowe zadanie, jesteśmy solidarni z Krosnem 

na Państwa wnioski, interpelacje, kierujemy 200 tysięcy na pomoc Szpitalowi Krośnieńskiemu. 

Lubuszanie przeciw nowotworom, nowy projekt walki z rakiem, to zadanie jest finansowane  

z Regionalnego Programu Operacyjnego. Departament Zdrowia przygotował taki projekt, w przyszłym 

roku milion złotych. Będziemy organizować w ramach tego projektu takie pikniki zdrowia jak mamy  

co roku w Drzonkowie. W tym roku był po raz pierwszy w Gorzowie. W przyszłym roku wszędzie,  

w każdym powiecie w ramach profilaktyki trzech raków będziemy promować zdrowie, walczyć z rakiem  

i to będzie w każdym powiecie. Więc od razu Państwu mówię, że możecie być aktywni przy organizacji 

tych pikników. Nowe zadanie, prawie milion złotych, 900 tysięcy – stypendia dla studentów kierunku 

lekarskiego. Dla tych studentów jest taki warunek, którzy podpiszą umowy na pracę w naszych Lubuskich 

Klinicznych Szpitalach, tj. w Zielonej Górze, Gorzowie i Nowej Soli. Tutaj są praktyki. Odbywają staże 

studenci kierunku lekarskiego i ci, którzy podpiszą takie umowy. Chcemy zatrzymać, chcemy sobie 

wychować, można powiedzieć, lekarzy żeby u nas zostali i chcieli tutaj pracować po studiach, jest duże 

zainteresowanie. Również na wniosek Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej tym razem, 

dofinansowanie do leczenia bezpłodności, do procedur in-vitro – 100 tysięcy złotych. Wsparcie kierunku 

lekarskiego – 3 miliony. To jest pomoc dla Uniwersytetu Zielonogórskiego. Rozwiązujemy w ten sposób 

najbardziej istotne problemy w naszym regionie. Wiemy, że jest olbrzymi deficyt kadry medycznej, dlatego 

te środki finansowe mają to rozwiązać. Dalej pieniądze dla Szpitala w Gorzowie – 7,5 miliona. To jest 

modernizacja w zakresie ochrony przeciwpożarowej – milion. Pierwsze wyposażenie dla Ośrodka 

Radioterapii. Ośrodek się buduje, widać już jak bardzo, będzie oddany do użytku pod koniec 2018 roku. 

Mam nadzieję, że jeszcze w tej kadencji, również zostanie zbudowana baza pogotowia lotniczego z czym 

niestety mamy pewne problemy. To jest inwestycja centralna, my współfinansujemy. Buduje się w tej 

chwili cztery takie bazy w Polsce. Jest to przetarg centralny i trudno znaleźć wykonawcę okazuje się. Już 

jesteśmy po dwóch przetargach i nie ma wykonawcy, także ten 2018 rok mam nadzieję, że już rozwiąże 

ten problem i będzie budowa. I takie same środki dla Szpitala w Zielonej Górze. Na utworzenie Centrum 

Matki i Dziecka – 7 milionów 300 tysięcy. Też ta inwestycja jest budowana metodologią zaprojektuj – 

wybuduj, dlatego jeszcze nie widzimy rozpoczęcia. Jest pewne zatrzymanie. Dzisiaj mieliśmy 

zgromadzenie wspólników przed sesją. Też przepytywałam Pana Prezesa, jest też dzisiaj obecny  

na sesji, może Państwu też gdyby były pytania wyjaśnić. Też przetarg pokazał dużo większą kwotę 

niestety na realizację tej inwestycji i musimy zmienić plan, harmonogram realizacji, żeby dostosować  

do naszego montażu finansowego. Szpital ma umowę podpisaną w ramach Regionalnego Programu – 

56 milionów, wkład własny samorządu 12 milionów. Pozostałe środki, te brakujące z kredytu, 
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rozmawialiśmy z Bankiem Gospodarstwa Krajowego i jest to jak najbardziej możliwe. Zobaczymy jak  

w styczniu kolejny przetarg, jaki będzie jego wynik. Inne szpitale też wspomagamy. Lubuskie Centrum 

Ortopedii, zakup rezonansu magnetycznego. Jeżeli chodzi o Szpital w Ciborzu – milion złotych, adaptacja 

kolejnych pomieszczeń. Również Wojewódzki Ośrodek Terapii Uzależnień doczeka się modernizacji, jest 

w najgorszym stanie można powiedzieć. Modernizacja budynku, przewidujemy w kwocie milion złotych.  

I kolejny Departament Infrastruktury Społecznej. Plan wynosił 69 milionów. Plan jest też znacznie większy, 

czyli idziemy bardzo mocno w tą infrastrukturę społeczną i w kapitał ludzki. Jak Państwo widzicie zdrowie 

ale też polityka społeczna. I już mówię na co te środki będą przyznane. Wkład własny do projektów  

na Wojewódzkim Ośrodku Sportu i Rekreacji w zakresie termomodernizacji zespołu budynków 

przeznaczamy na wkład –  milion 600 tysięcy. Wsparcie finansowe dla uczelni Akademii w Gorzowie – 

pół miliona, AWF – 200 tysięcy na nowe kierunki. Na nasz program, który realizujemy z bardzo dużym 

powodzeniem, w tym roku powstało 15 takich siłowni pod chmurką – 92 tysiące na 2018 rok. Ale również 

nowy program, współfinansowanie rewitalizacji kąpielisk. Mamy 500 jezior, mało bezpiecznych kąpielisk, 

rozpoczynamy nowy program, w przyszłym roku to będzie 360 tysięcy, na zasadzie orlików. My dajemy 

30 tysięcy, 30 tysięcy daje podmiot, który prowadzi to kąpielisko, gmina lub organizacja pozarządowa.  

I nasz fundusz tzw. zabytkowy, pielęgnacja zabytków – 950 tysięcy złotych. Stypendia sportowe, 

naukowe, które kontynuujemy, były też do tej pory. I również w ramach takiego budżetu 

solidarnościowego współfinansujemy budowę hali sportowej w powiecie słubickim za kwotę milion 

złotych. Też Państwo składaliście taką, to klub SLD składał też taką interpelację. I dalej Departament 

Infrastruktury Społecznej. Proszę Państwa, chcemy w ramach EWT, programu Polska – Niemcy 

dofinansować rozbudowę Muzeum w Bogdańcu i w Dobiegniewie. Muzeum Woldenberczyków, 

zapewniamy wkład własny w budżecie – 562 tysiące złotych ogółem. Oczywiście muszą być 

przygotowane dobre projekty, a takie są i ocenione w ramach EWT. W lutym jest ogłoszony konkurs na 

50 milionów, więc jest to znacznie więcej niż dysponujemy w Regionalnym Programie Operacyjnym.  

50 milionów złotych to też dla Państwa informacja, otwarcie naboru w lutym do końca kwietnia w ramach 

Europejskiej Współpracy Terytorialnej. Dofinansowanie zadań w ramach Regionalnego Centrum Animacji 

Kultury na wkład własny do projektów, które już są podpisane umowy i zakontraktowane na budowę Parku 

Naukowo-Technologicznego, na obszarze Kultury Instytutu Designu i Innowacji – 3 miliony sto tysięcy  

i na dofinansowanie też pewnego projektu już zakontraktowanego w ramach programu ocenionego 

pozytywnie. Nie wiem, czy już jest podpisana umowa – tak jest dla Muzeum Ziemi Lubuskiej – 2 miliony 

600 wkład własny, inwestycja wpisana do kontraktu terytorialnego. I wsparcie dla pozostałych instytucji 

kultury – 20 milionów, to sobie zapisałam w prezentacji ale w budżecie jeszcze tych środków nie ma, 

ponieważ chcemy te inwestycje zrealizować w trybie pozakonkursowym. Rozmawiałam z Wiceministrem 

Kwiecińskim jakieś dwa tygodnie temu i jest to możliwe, ponieważ te zadania są wpisane do Kontraktu 
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Terytorialnego jako inwestycje kluczowe. Skoro są w Kontrakcie Terytorialnym i w strategii kultury to mogą 

być w takim trybie realizowane, mam tutaj na myśli rewitalizację dwóch teatrów w Zielonej Górze  

i Gorzowie i filharmonii w Zielonej Górze. I zbliżamy się do końca. Takie małe podsumowanie. Proszę 

Państwa, w odpowiedzi też na Państwa interpelacje, w wyniku spotkań, które w tej chwili robimy  

w powiatach. Zarząd cały w pełnym składzie  rozmawiał z powiatem słubicko-sulęcińskim, międzyrzecko-

świebodzińskim, z powiatem wschowskim, nowosolskim, jak również zielonogórskim i sulechowskim.  

W kolejnych będziemy w styczniu. Przygotowaliśmy w taki budżet obywatelski adresowany  

do konkretnych beneficjentów. Budżet Inicjatyw Obywatelskich dla młodzieży, na inicjatywy młodych – 

milion złotych, na budżet seniorzy on-life – chcemy włączyć również seniorów i wesprzeć ich inicjatywy  

i na początek udało nam się zabezpieczyć środki w wysokości 300 tysięcy złotych. To jest taki nasz 

program 50+. Program na rewitalizację kąpielisk, o czym już mówiłam, prawie 400 tysięcy złotych. 

Konkursy w zakresie edukacji, kultury, kultury fizycznej i turystyki, przeciwdziałaniu alkoholizmowi dla 

organizacji pozarządowych, bo to organizacje są tutaj beneficjentami – milion 900 tysięcy złotych.  

Na obchody 100- lecia, które już zainaugurowaliśmy i w tym roku już wydaliśmy 300 tysięcy na wszystkie 

wydarzenia, na przyszły rok mamy pół miliona. Lubuskie siłownie pod chmurką prawie 100 tysięcy złotych. 

I te prace, o których też mówiłam w zakresie obiektów zabytkowych – 950 tysięcy. Dofinansowanie 

budowy hali sportowej – milion, in-vitro – 100 tysięcy. Stypendia i konkursy dla organizacji pozarządowych 

– 400 tysięcy na promocję strategii marki lubuskiej. I te rolne dotacje, które w budżecie rolnym omówiłam 

szczegółowo, to też są dla gmin, ale pojawia się też nowy zupełnie program, też taki na inicjatywy 

obywatelskie jak budżet dla młodzieży, dla seniorów. Również na inicjatywy obywatelskie na wsi. Program 

odnowy wsi – 800 tysięcy złotych. I Departament Przedsiębiorczości i Strategii Marki, budżet jest większy 

o środki w ramach promocji gospodarczej. To jest projekt w ramach Regionalnego Programu 

Operacyjnego, będą realizowane wyjazdy na targi w kraju i za granicą. To są targi turystyczne: Poznań, 

Niemcy, Wrocław, Katowice, Warszawa, Dni Odry w Szczecinie. I promocja gospodarcza na misje 

gospodarcze – 933 tysiące. Są to środki z Regionalnego Programu Operacyjnego na organizację Święta 

Województwa – 400 tysięcy. I to jest cały budżet tego departamentu. Jeżeli chodzi o Departament 

Rozwoju Regionalnego, odbyliśmy niedawno posiedzenie Lubuskiej Rady Rozwoju. Mamy wykonaną 

ewaluację Strategii Rozwoju Województwa i zlecamy w przyszłym roku aktualizację strategii ale również 

musimy w dalszym ciągu prowadzić obserwatorium terytorialne. Konkurs sfinansować dla gmin  

na opracowanie programów rewitalizacji. Utrzymywać sieci punktów informacyjnych funduszy 

europejskich. W tym też departamencie działa Rzecznik Praw Beneficjenta, razem właśnie z tymi 

punktami obsługi naszych beneficjentów. Biuro Współpracy Zagranicznej to są środki 100 procent planu 

i to są środki przede wszystkim na INTERREG, EWT, czyli program Polska – Niemcy. Też te konkursy  

w przyszłym roku się dzieją. I to, proszę Państwa, wszystko. Jak widać jesteśmy przewidywalni, 
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większość z tych zadań była zapowiadana, inwestycje priorytetowe wynikają ze Strategii Rozwoju 

Województwa, z wojewódzkich programów, głównie tych inwestycyjnych, jak również z naszych 

wojewódzkich planów inwestycyjnych. Bardzo dziękuję.  

 

Prezentacja dotycząca budżetu Województwa Lubuskiego na 2018 rok stanowi załącznik nr 11  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję Pani 

Marszałek. Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa – chciała przekazać informację natury 

finansowo-księgowej, jak rozumiem. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo. 

Pani Marszałek właściwie powiedziała, może nie wszystko, ale bardzo szczegółowo przekazała Państwu 

budżet w zakresie dochodów i wydatków. Ja tylko mogę powiedzieć, że jest to kolejny bezpieczny budżet 

dla Województwa Lubuskiego, budżet inwestycyjny, poza melioracją – budżet wzrostowy. Dlatego bardzo 

proszę Wysoki Sejmik o podjęcie uchwały budżetowej na 2018 rok oraz Wieloletniej Prognozy 

Finansowej. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję za lapidarność. 

Szanowni Państwo, teraz przystąpimy do odczytania opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w projekcie 

uchwały budżetowej. O odczytanie Uchwały Nr 829/2017 Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 12 grudnia 2017 roku w sprawie opinii o przedłożonym przez 

Zarząd Województwa Lubuskiego projekcie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2018 

oraz Uchwały Nr 831/2017 w sprawie wydania opinii dotyczącej możliwości sfinansowania deficytu 

ustalonego w projekcie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2018, proszę Pana 

Mirosława Marcinkiewicza, Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytuje uchwały 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej.   

 

Uchwała Nr 829/2017 stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Uchwała Nr 831/2017 stanowi załącznik nr 13 do protokołu.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Szanowni Państwo, przechodzimy teraz do przedstawienia stanowisk klubów radnych do budżetu. 

Spieszę tylko informować, że Klub Bezpartyjnych Samorządowców jest dzisiaj nieobecny z powodu 

choroby Kolegów. Przekazuję wszystkim Państwu, Koleżankom, Kolegom Radnym, pozdrowienia  

i jednocześnie życzymy rychłego powrotu do zdrowia, zwłaszcza przekazuję, bo Edward Fedko prosił 

bym Państwa wszystkich pozdrowił, co niniejszym czynię. W innych przypadkach są to dolegliwości 

krótkoterminowe. Szanowni Państwo, zatem rozumiem, że wszystkie kluby pozostałe chcą zabrać głos  

w tej debacie budżetowej. Zawsze jest problem kto pierwszy. Czy Pani Natalia Pawlak mogłaby jako 

pierwsza? Byśmy oddali najpierw głos kobietom. Kto w imieniu Klubu Prawa i Sprawiedliwości będzie 

zabierał głos, Panie Przewodniczący? Pani Gośniowska-Kola. To w następnej kolejności Pani 

Gośniowska-Kola. Bardzo proszę, Pani Przewodnicząca, o zabranie głosu. 

 

Wiceprzewodnicząca Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Małgorzata Barbara Gośniowska-

Kola: Jeśli mogę, to bardzo proszę, na końcu zabiorę głos. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Natalia Pawlak – członek Polskiego Stronnictwa Ludowego: 

Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoka Rado, Szanowni Goście. Projekt budżetu Województwa 

Lubuskiego na 2018, zarówno po stronie wydatków, oczywiście biorąc pod uwagę autopoprawki jeszcze, 

w ocenie Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego jest dobrym planem finansowym na przyszły 

rok. Biorąc pod uwagę takie kryteria jak: celowość, gospodarność, rzetelność przygotowania tego budżetu 

– oczywiście zgodnie z procedurą, z planem. Wiecie Państwo, że od kilku miesięcy już braliśmy udział  

w przygotowaniu tego budżetu. Wszyscy mieliśmy możliwość zgłaszania swoich wniosków, projektów  

i przy współpracy ścisłej z Panią Skarbnik – chwała Pani, bo Pani bardzo cierpliwa i podpowiadała, 

wyjaśniała nam na bieżąco na wszystkich komisjach i jak potrzeba było, to udzielała również wyjaśnień 

dla klubów. Myślę, że ten budżet został dobrze przygotowany, ale nie wszystkie zadania zawsze tak, 

jakbyśmy sobie życzyli i chcieli w planach inwestycyjnych. Pani Marszałek podkreśliła, że to jest budżet 

proinwestycyjny – 34% z budżetu idzie na inwestycje. Życzymy sobie, żeby wszystko zostało 

zrealizowane, bo jak wiemy w inwestycjach przetargi niektóre się nie odbywają w tej chwili z uwagi na to, 

że brakuje firm wykonawczych. Doświadczamy tego już na dole. Poślizgi w robotach jakie się odbywają 

– obserwuję to na co dzień na dole – chociażby drogi, które się buduje – przechodzą zadania na przyszły 

rok. I oczywiście nie starczyło środków na wszystko tak, jakbyśmy sobie życzyli. Część zadań zostało  

w rezerwowych. Mam nadzieję, że te moje też, które w rezerwowych zostały, z terenu powiatu 

nowosolskiego, będą zrealizowane. Muszę podkreślić tutaj też starania Pani Marszałek odnośnie budżetu 

z Banku Światowego, który został przeniesiony do Wód Polskich, tj. 460 mln rozłożonych na 2018  
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i 2019 rok. Tyle nam z budżetu wyszło. Oczywiście z ryb, które w prezentacji mieliśmy, też zostaną 

przekazane do Wód Polskich. Także te zadania tutaj automatycznie w budżecie zostaną uszczuplone. 

Podsumowując, Klub Radnych PSL w Sejmiku Województwa Lubuskiego, po dokładnym 

przeanalizowaniu tego projektu budżetu, braliśmy pod uwagę też, wysłuchaliśmy, zapoznaliśmy  

się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej i mam nadzieję – w tym komisjach, w których 

uczestniczyłam, że komisje stałe też zaopiniowały budżet pozytywnie, taką mamy informację, przy 

niewielkich głosach przeciwnych i wstrzymujących się. Także projekt budżetu Województwa na 2018, 

Polskie Stronnictwo Ludowe zaopiniuje pozytywnie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O zabranie głosu proszę Panią Marię Jaworską. Bardzo proszę Pani Mario. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Maria Jaworska – członek Sojuszu Lewicy Demokratycznej: 

Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowna Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku. Według Klubu Radnych 

Sojuszu Lewicy Demokratycznej projekt budżetu Województwa Lubuskiego na 2018 rok jest budżetem 

skonstruowanym na miarę możliwości finansowych. Projekt budżetu spełnia wiele potrzeb i oczekiwań 

mieszkańców naszego regionu, daje nadzieję na dalszy rozwój i modernizację Województwa Lubuskiego. 

W opinii Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej wydatki województwa zostały zaplanowane 

rozważnie. Klub popiera w pełni przeznaczenie kwoty 3,3 mln złotych na zakończenie prac i uchwalenie 

Planu Zagospodarowania Przestrzennego Województwa Lubuskiego, przeznaczenie kwoty ponad 74 mln 

złotych na inwestycje drogowe, zwiększenie do 30 mln złotych wydatków na ochronę zdrowia, wydatki 

zaplanowane dotyczące sportu i rekreacji, wydatki dotyczące kultury. Klub Radnych Sojuszu Lewicy 

Demokratycznej skierował do Zarządu Województwa Lubuskiego wnioski o uwzględnienie w projekcie 

budżetu województwa na 2018 rok. Są to wnioski: dofinansowanie budowy sali sportowej w Słubicach, 

zwiększenie o 0,5 mln dotacji przedmiotowej na działalność Wojewódzkiego Ośrodka Sportu i Rekreacji 

w Drzonkowie, zwiększenie kwoty przeznaczonej na stypendia sportowe Marszałka Województwa 

Lubuskiego. Radni Klubu są zadowoleni, że wnioski te zostały uwzględnione przez Zarząd Województwa. 

Kwotę, przeznaczoną na stypendia sportowe, zwiększono o ponad 113% w stosunku do roku ubiegłego. 

Jest to kwota ponad 188 mln, ale nadal kwota znacznie odbiega od średniej krajowej, przeznaczanej  

na stypendia sportowe, przeznaczane w innych województwach. Zgodnie z zapewnieniami Pani 

Marszałek na posiedzeniach Komisji Sejmiku, środki finansowe dotyczące pozostałych wniosków Klubu, 

które nie zostały zapisane wprost w budżecie na 2018 rok, zostały zabezpieczone w rezerwie. Panie 

Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, mając świadomość ogromu potrzeb finansowych w wielu dziedzinach 
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społecznych i gospodarczych województwa, a jednocześnie odpowiedzialności za bezpieczeństwo 

finansów publicznych, Klub zagłosuje za tym budżetem. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Pani 

Radna. Bardzo proszę o zabranie głosu Panią Małgorzatę Gośniowską-Kolę w imieniu Klubu Prawa  

i Sprawiedliwości. Bardzo proszę. 

 

Wiceprzewodnicząca Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Małgorzata Barbara Gośniowska-

Kola: Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowna Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni. Mam 

zaszczyt reprezentować Klub Prawa i Sprawiedliwości i zanim zacznę omawiać szczegóły dotyczące 

analizy projektu uchwały budżetowej 2018 roku, chciałabym pogratulować Radnym Klubu SLD 

dofinansowania do sali sportowej – 1 mln złotych, a także Klubowi Platformy Obywatelskiej – 100 tys. 

złotych na in vitro i gratulacje chyba są na tyle. Jeżeli chodzi o budżet to, proszę Państwa, oczywiście  

od kilku dni słyszymy w mediach – bo ten projekt uchwały już funkcjonuje – że to jest budżet bezpieczny, 

zrównoważony, rozwojowy. No cóż, jeżeli zakładamy, że dług, deficyt wynosi 50 mln, że obsługa długu – 

nie będę danych przytaczała, bo Państwo wszyscy je macie – wynosi tyle ile wynosi – to nie wiem  

co to ma wspólnego z bezpieczeństwem? Jeżeli chodzi o rozwój, to proszę Państwa, to wymaga takiej 

szczegółowej analizy, ale pozwolę sobie zwrócić uwagę Państwa – słyszeliśmy na wstępie, podczas 

prezentacji Pani Marszałek o tym, że jesteśmy bardzo oszczędni. Nie wiem, jak to się ma do tych danych? 

Na administrację publiczną notujemy ciągły wzrost: w 2012 roku – 60 mln, w 2013 – 63 mln, w 2014 –  

65 mln, w 2015 – 67 mln, w 2016 – 65 mln, w 2017 – 86 mln, w 2018 – 90 mln. Jak to się ma do rozwoju, 

tzn. nakładów, które mamy na uwadze i będziemy wspierali rozbudowę, remonty dróg wojewódzkich?  

W roku 2013 – 89 mln, w 2014 – 102 mln, w 2015 – 77 mln, w 2016 – 88 mln, w 2017 – 126 mln i w 2018 

– 110 mln. To jest wzrost? Wydaje mi się, że jest to spadek. Zarząd Dróg Wojewódzkich z pewnością 

potrzebuje każdą kwotę pieniędzy, dlatego, że potrzeby są ogromne i wszyscy sobie z tego zdajemy 

sprawę, ale proszę nam nie wmawiać, że ciągle te nakłady wzrastają, bo tak zwyczajnie nie jest. 

Oczywiście, że jesteśmy ubogaceni przez naturę, bo słyszymy: 500 jezior, wspaniałe lasy, Zielona Kraina 

Nowoczesnych Technologii. Na pewno to z S3 dojedziemy do tych wszystkich jezior, do tych wszystkich 

miejsc, do tego szlaku drewnianych kościołów, itd., itd. Jeżeli chodzi o inwestycje, o to, żeby zatrzymać 

młodzież. Proszę Państwa, stypendia: sportowe 188 tys., naukowe, twórcze i artystyczne 73 tys.  

Jak to się ma do wydatków na czasopismo „Region” – około 300 tysięcy? Jak to się ma? Otwarte 

konkursy, oczywiście Budżety Obywatelskie, inwestujemy w siebie – wspaniale. Ale w jaki sposób  

to się przekłada na markę Województwa Lubuskiego? Oczywiście możemy mnożyć, są bez przerwy 

analizy, są sprawozdania z działalności  Zarządu, mamy markę, Szlak Wina i Miodu, tylko, że w tym 
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Zaborze w winnicy odbywają się zupełnie innego rodzaju wydarzenia, nie można tam dokonać degustacji 

i zakupu wina. Oczywiście, mamy jadło bożonarodzeniowe, mamy produkty tradycyjne, itd. Ostatnio 

podsumowujemy działania Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 10-lecie, więc są spotkania, proszę 

Państwa, w różnego rodzaju miejscach w powiatach. Są tam zapraszani oczywiście mieszkańcy,  

ale także chóry, które umilają towarzystwo. Jak to się ma do tego programu, który powinien być 

realizowany na wsiach? Ten budżet powinien być pewnego rodzaju prognozą, prognozą, która się 

sprawdza, którą się realizuje. Jak to się ma do tej marki Województwa Lubuskiego? Jaka ona jest? Dzisiaj 

rozmawialiśmy na posiedzeniu Klubu z przedstawicielami, z dyrektorami, którzy się zajmują sprawą 

lotniska. To jest też oczywiście temat bardzo ważny, bo wszystkim nam na tym lotnisku zależy.  

Ale dopiero od pewnego czasu obserwujemy, że coś się w tym obszarze dzieje. Za chwileczkę będziemy 

tutaj też słuchali opinii wszystkich komisji, bo one też już funkcjonują, że wszystkie komisje zaopiniowały 

ten projekt budżetu pozytywnie. To ja, jako przykład, powiem Państwu, że na Komisji Gospodarki 1 osoba 

zagłosowała „za”, a wszystkie pozostałe się wstrzymały. Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości  

nie zagłosuje za tym budżetem, jest przeciwko. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szkoda, ale rozumiem. 

Szanowni Państwo… 

 

Wiceprzewodnicząca Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Małgorzata Barbara Gośniowska-

Kola: Ale jeszcze przepraszam, bo rzeczywiście, człowiek mówi emocjonalnie z tego powodu, że dzisiaj 

jest dzień trudny, bo za godzinkę, czy za dwie będziemy sobie składali życzenia. I nie chciałabym, 

żebyście Państwo odbierali tę krytykę jako złośliwość. Ona wynika zwyczajnie z troski. Możemy się 

uśmiechać, ale tutaj są takie dane, tutaj są takie propozycje Państwa – chociażby misje gospodarcze – 

gratuluję, Las Vegas, Dubaj, Londyn, Paryż. Proszę Państwa, ale mamy strategię. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Wszystkie uwagi, które są wygłaszane na sesji Sejmiku, są zawsze przedmiotem troski o dobro 

województwa i dziękuję za zwrócenie uwagi na to. Bardzo proszę o zabranie głosu przez 

Przewodniczącego Klubu Platformy Obywatelskiej Pana Mirosława Marcinkiewicza. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, to pozwólcie, ja będę kontynuował. Po Koleżance już kiedyś miałem przyjemność występować 

i fajnie, ciągnijmy dalej. Troska, tak? To była troska? Proszę Państwa, to było malkontenctwo. Po prostu 

różnimy się słownikowo, różne rzeczy różnie nazywamy. Bo troska…, przepraszam, ja siedziałem 
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cierpliwie, troszkę może spokoju, nic złego nie powiem. Czemu Koleżanka mówi tylko milion złotych tam 

na budowę, 100 tys. na in vitro? Możemy wymieniać więcej. Stypendia nie podobają się. Stypendia  

są po to – zresztą powiedziała to bardzo ładnie Pani Marszałek – żeby studenci tu zostali, w naszym 

województwie, lekarze nam są potrzebni, po prostu, normalnie w świecie. Więc lepiej uchwalać stypendia 

dla młodych lekarzy, niż nie podejmować rozmów z rezydentami wtedy, kiedy oni proszą. Ja myślę,  

że to jest lepsza droga i my taką drogą będziemy podążać. Tak słuchając PiS-u, pomyślałem sobie tak: 

jakie ważne, ciekawe projekty do tego budżetu zaproponował PiS? Coś nowego, wnoszącego? Inne kluby 

zaproponowały. Cisza, cisza. Przepraszam, ale Koleżanka miała głos. Może PiS się nauczy  

nie przerywać? Póki co, to po kolei zabieramy głos. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę nie 

przeszkadzać. Bardzo proszę o nieprzeszkadzanie. Mirosław Marcinkiewicz ma głos. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Mirosław Marcinkiewicz: Proszę 

Państwa, wrócę do tej ciszy. Fajnie jest krytykować, narzekać, tylko niczego nie wnosić, bo to jest łatwe. 

Ale my tą drogą nie pójdziemy, o nie. Proszę Państwa, samorząd wykonuje to, co do niego należy. Ja nie 

będę się odnosił, powtarzał tutaj cyfr, które zostały w dobrym wystąpieniu Pani Marszałek przedstawione. 

Powiem tylko tak: to jest budżet właśnie inwestycyjny i prospołeczny, bo taki ma być budżet, bo takie jest 

Województwo Lubuskie, bo tak my myślimy o naszym rozwoju i o mieszkańcach tego województwa. 

Inwestycyjnie to chociażby właśnie drogi, kolejne miliony, które wydatkowane są po to, żeby nam się 

lepiej i bezpieczniej jeździło. Wymieniam tylko jedną rzecz. Czy jeszcze jest dużo potrzeb? Tak. Jeszcze 

przydałoby się kolejnych, setek pewnie milionów, żebyśmy byli zadowoleni. Ale robimy to sukcesywnie, 

robimy to konsekwentnie. Druga rzecz to w kwestiach społecznych, myślę, że Państwo wszyscy widzicie, 

że jest to konsekwentne inwestowanie w zdrowie, czyli w to wszystko, w tę sferę, która nas dotyczy.  

I tutaj wielkie brawa dla Pani Marszałek, dla Zarządu, że potrafimy kolejny rok tą drogą postępować. 

Uważam osobiście, ale tak też uważa cały Klub Platformy, że jest to jedna z ważniejszych inwestycji.  

I w sprawach społecznych dodam tylko jeszcze dwie rzeczy: po pierwsze Lubuskie Inicjatywy 

Młodzieżowe – milion złotych. To, co wydarzyło się w tym roku, było wspaniałe. Proszę Kolegów Radnych 

– kto jeszcze nie miał okazji – popatrzcie. I w internecie już się pojawiają różne rzeczy, które są efektem 

tego programu, który został w tym roku sfinansowany. Kontynuujmy to koniecznie w roku przyszłym  

i właśnie dodajmy tę kolejną, ważną inicjatywę, czyli 50+, czyli określone środki dla seniorów, właśnie  

po to, żeby wspomóc różne, przeróżne inicjatywy, bo my jesteśmy też od tego, żeby wspierać inicjatywy. 

To ludzie mają mówić co jest im potrzebne, a my jesteśmy od tego, żeby w tym pomagać, żeby  

to zrealizować. Więc podsumuję krótko: właśnie budżet inwestycyjny, budżet prospołeczny, 
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zrównoważony. O innych rzeczach, jeżeli Regionalna Izba Obrachunkowa wyraźnie tutaj mówi  

o prawidłowości sporządzenia, to myślę, że do tego nie ma co wracać. Klub Platformy Obywatelskiej 

zdecydowanie popiera ten budżet, będzie za tym głosował. I na koniec tylko jeszcze jedno właśnie dla 

uspokojenia nastrojów, gorących głów tutaj Koleżanki i Kolegów, z uwagi na kończący się rok Klub 

Platformy Obywatelskiej bardzo dziękuje Pani Marszałek, Zarządowi, Państwu Dyrektorom 

Departamentów i pracownikom Urzędu Marszałkowskiego za pracę, za współpracę z Sejmikiem,  

za to wszystko, co wydarzyło się w tym już kończącym się roku. Życzymy sukcesów w Nowym Roku  

i wspaniałych nadchodzących Świąt Bożego Narodzenia. Dziękuję uprzejmie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Dziękuję. 

Widzę, że zgłasza się Pani Przewodnicząca Gośniowska-Kola. 

 

Wiceprzewodnicząca Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Małgorzata Barbara Gośniowska-

Kola: Tak, ad vocem. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, ad vocem, w trybie 

sprostowania, ale ja tylko zapytam, czy któryś z Państwa Radnych Niezależnych chciałby w tym miejscu 

zabrać głos, czy ewentualnie później w debacie? W tym momencie nie. To bardzo proszę Pani Małgorzata 

Gośniowska-Kola. 

 

Wiceprzewodnicząca Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Małgorzata Barbara Gośniowska-

Kola: Chciałabym się odnieść do wystąpienia mojego Kolegi, Pana Marcinkiewicza. Chciałabym Państwu 

przekazać, że złożyliśmy jako Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości cały spis naszych propozycji  

do zmian projektu uchwały budżetowej na 2018 rok. Wnioskowaliśmy o zwiększenie finansowania 

Zarządu Dróg Wojewódzkich, o utworzenie Centrum Pszczelarstwa, o utworzenie stypendiów Radnego. 

Wiele propozycji, które zostały złożone w odpowiednim terminie. Także przepraszam bardzo, Panie 

Wiceprzewodniczący, mogę to Panu przekazać. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, bardzo proszę w tej chwili o odczytanie opinii komisji stałych Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. W pierwszej kolejności proszę o opinię Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych. Opinię Pani Przewodnicząca Bożena Krystyna Osińska wygłosi. Bardzo proszę. 
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Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja Zdrowia i Spraw Społecznych wyraziła opinię pozytywną. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Marię Jaworską. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki na posiedzeniu 1 grudnia zapoznała się z projektem uchwały budżetowej  

i w wyniku głosowania, przy 5 głosach „za”, 1 głosie wstrzymującym się i braku głosów przeciwnych, 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O opinię Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Grażynę Dereń. 

 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Grażyna Dereń: 

Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa w dniu 30 listopada zapoznała  

się z projektem uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok. W wyniku 

głosowania, 2 głosami „za”, 3 głosami wstrzymującymi się i brakiem głosów „przeciw”, zaopiniowała 

pozytywnie przedmiotowy projekt. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Wacława Jana Maciuszonka. 
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

Gospodarki w dniu 7 grudnia, stosunkiem głosów 1 „za”, 4 wstrzymujące się, pozytywnie zaopiniowała 

uchwałę budżetową. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O opinię Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa 

Jana Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska w dniu 30 listopada zaopiniowała projekt uchwały, 3 głosy „za” i 3 się 

wstrzymały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 18 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja Budżetu i Finansów Sejmiku 

Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu 19 grudnia zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy 

projekt uchwały. Jednocześnie chciałbym dodać kilka słów. Po raz pierwszy w historii Sejmiku komisja 

zgłosiła swoje wnioski do budżetu już 29 września. Pracowaliśmy nad wnioskami komisji. Część z tych 

wniosków została przyjęta przez  Panią Marszałek razem z Zarządem, część wniosków nie przeszła, ale 

myślę, że w roku 2018 te wnioski zostaną przyjęte. I chciałbym tutaj podziękować wszystkim członkom 

komisji, że po prostu wypracowaliśmy je wspólne i jednogłośnie te wnioski udało nam się przedstawić. 

Dziękuję bardzo wszystkim członkom Komisji Budżetu i Finansów. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji ds. Młodzieży i Spraw Obywatelskich proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Annę Synowiec. 
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Przewodnicząca Komisji ds. Młodzieży i Spraw Obywatelskich Anna Synowiec: Na posiedzeniu  

w dniu 6 grudnia br. komisja zapoznała się z projektem i rozpatrzyła go pozytywnie, przy udziale głosów 

5 „za” i 1 wstrzymujący się. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 20 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Pani Marszałek w tym momencie chciałaby się odnieść do uwag, czy jeszcze przeprowadzimy debatę  

i później powrócimy do tego, Pani Marszałek? W tej chwili. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Jeżeli Pan Przewodniczący pozwoli,  

to krótko odniosę się tylko do wystąpień klubów, klubu opozycyjnego. Mówiąc o tym, że jesteśmy 

oszczędni, ja miałam na myśli przede wszystkim obniżenie zadłużenia z kwoty ponad 200 mln, co też 

zresztą podkreśliłam. Oszczędzamy, naprawdę oszczędzamy na ten bum inwestycyjny, ponieważ wielkie 

inwestycje mamy wpisane do Prognozy Finansowej, do Wieloletnich Planów Inwestycyjnych. Jesteśmy 

przewidywalni i te inwestycje będą zrealizowane w tej perspektywie. One są rozłożone na lata, dlatego 

nie zadłużamy budżetu. Budżet był zadłużony w 2011 na ponad 200 mln, a pokazałam wyraźnie,  

że to zadłużenie spłaciliśmy i w tej chwili jest to 176 mln, pomimo tego, że w tym czasie mieliśmy bardzo 

duże problemy do rozwiązania, chociażby zadłużenie szpitala w Gorzowie, co udało nam się bez wkładu 

samorządu, ale też uzyskać dotację z budżetu państwa – ponad 100 mln i doprowadzić do zakończenia 

dobrych negocjacji z wierzycielami. A mogłyby być to tragiczne dla województwa. Jeżeli chodzi o „Region” 

rozważamy ograniczenie i w tym roku już bardzo ograniczyliśmy „Region”. To nie było 12 numerów tylko 

6, czyli o połowę zmniejszyliśmy. Jednak musimy się komunikować, mamy naprawdę bardzo dużo 

informacji do przekazania, dlatego powołaliśmy Lubuską Akademię Rozwoju, o czym w budżecie nie 

mówimy, bo finansujemy ją z pomocy technicznej głównie. I mamy tutaj na tej sali raz w miesiącu wykłady 

dla przedsiębiorców i dla innych beneficjentów. To jest duża grupa, ponad 200 osób, także ten 

bezpośredni kontakt, jest ta informacja na bieżąco przekazywana o zadaniach Samorządu i możliwości 

aplikowania w konkursach, ale to jest za mało i też staramy się docierać do wydawnictw lokalnych.  

I kosztem tego „Regionu” te wydatki będą, to chcę powiedzieć, w dalszym ciągu, ale nie 12 właśnie 

„Regionów” tylko 6, na te bardzo ważne wydarzenia o znaczeniu regionalnym, a pozostałe środki  

na przekazywanie informacji, komunikowanie się w wydawnictwach lokalnych, bo też ich powstało bardzo 

dużo, chociażby żarska gazeta, tutaj w Nowej Soli też jest wydawana, na północy. Jak Państwo 

zauważyliście, również jeżeli chodzi o telewizję, też to robimy – to jest TELE TOP, to jest w Słubicach 

telewizja, w Świebodzinie, w Zielonej Górze – tak, żeby była informacja: co robi Samorząd, ale też jak 
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mogą beneficjenci skorzystać z naszych możliwości, z naszego budżetu, Regionalnego Programu. Ona 

będzie, nadal. Ja uważam, że to jesteśmy po prostu winni, musimy się komunikować, tak Zarząd też 

zaplanował środki na ten cel, ale chcemy je coraz lepiej wydawać. Jeżeli chodzi o Zabór, narzekała Pani 

Radna, że nie można kupić wina i nie będzie można kupić, bo to nie jest sklep. To właśnie tam będą 

świadczone tego typu działania, promujące region, naszą markę, Szlak Wina i Miodu. Natomiast wino 

można kupić w każdym sklepie, również te wina lubuskie już są też w sprzedaży, bo one są legalnie 

dystrybuowane, mają certyfikaty, banderole, a Centrum Winiarstwa nie jest sklepem i nie będzie sklepem. 

Natomiast jeżeli chodzi o misje, kierunki misji zostały wyznaczone przez ekspertów, którzy przygotowali 

nam taką ekspertyzę. Ona stanowi podstawę opracowania projektu w zakresie misji, ale my też słuchamy 

Państwa. Jeżeli te kierunki – te dosyć atrakcyjne kierunki dla przedsiębiorców – budzą kontrowersje,  

to zrezygnowaliśmy właśnie z takich kierunków i wiem, że będzie w przyszłym roku Europa, Targi 

Żywności i inne w krajach Beneluksu, tam, gdzie też są sprawdzone rynki dla naszych przedsiębiorców. 

Przygotowujemy też nowy projekt do Europy Wschodniej i takich krajów jak Rumunia, gdzie nasi 

przedsiębiorcy chcą nawiązywać kontakty. Jak widać z naszych doświadczeń i przedsiębiorców, 

oczywiście bardzo atrakcyjny jest dla nich Dubaj, Las Vegas, gdzie są Światowe Targi Informatyczne,  

ale nie chcę w tej chwili na ten temat dłużej dyskutować, ponieważ to nie Zarząd Województwa wskazuje 

kierunki misji. To są badania wykonane wśród przedsiębiorców, ale przede wszystkim ekspertyza 

naszego potencjału eksportowego i importowego. Natomiast co do pozostałych, to myślę, że Pan 

Przewodniczący Klubu Platformy dosyć szczegółowo się odniósł, więc nie będę tego kontynuować. Jeżeli 

w debacie będą jeszcze jakieś uwagi, to poproszę o głos. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, w tej chwili poproszę Panią Józefę Chalecką o przedstawienie autopoprawek  

i potem przystąpimy jeszcze do debaty nad budżetem, ewentualnie odniesienie się do tego co również 

zostało zgłoszone, czy też pytania do tego co zostanie zgłoszone w autopoprawce. Bardzo poproszę 

Panią Skarbik Józefę Chalecką o zabranie głosu. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Proszę Państwa, w kilku zdaniach powiem 

Państwu dlaczego została wprowadzona autopoprawka i za minutkę ją zreferuję. Chodzi o to, że pewne 

dwa zadania, a mianowicie dotyczące przebudowy drogi wojewódzkiej 296 na odcinku Kożuchów-Żagań 

w miejscowości Stypułów oraz przebudowa drogi wraz z rozbudową nr 297 na odcinku Cisów - granica 

powiatu. Żeby można było zrealizować, kontynuować te zdania w roku 2018, ponieważ nie ma możliwości 

wykonania tych zadań w tym roku, niezbędna jest autopoprawka. Gdyby chodziło tylko o nasze pieniądze, 

zerówki i dziewiątki, można byłoby zrobić niewygasy. Natomiast tutaj są jeszcze środki z budżetu państwa 
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i środki z Unii i tutaj do niewygasów tych środków nie możemy dać. Dlatego musimy prosić Państwa  

o wprowadzenie autopoprawki, o wprowadzenie tych zadań do Wieloletniej Prognozy Finansowej  

w 2018 roku, żeby można było te zadania po prostu skończyć. I teraz, jeżeli chodzi o skutek jaki mają  

te dwa zadania, żeby można było je zrealizować i dokończyć w 2018 roku, to po stronie dochodów musimy 

wprowadzić kwotę 1 702 843, tylko z Unii jest to kwota 1 278 652 i musieliśmy jeszcze znaleźć środki  

ze strony budżetu, czyli nasze własne. Zwiększamy w związku z tym odsetki o kwotę 424 191. I po stronie 

dochodów następuje zmiana, Państwo macie to oczywiście, ja nie będę wszystko szczegółowo czytała, 

ale zmieniają się dochody bieżące, dochody majątkowe. Teraz przechodzimy do wydatków. Natomiast 

wydatki także, jest to kwota 1 702 843, taka sama jak po stronie dochodów, tutaj budżet nam się 

równoważy. I tak samo, tylko te dwie drogi i kwoty, które przenosimy, a mianowicie jest to kwota 1 278 651 

– Unia, 14 366 – wkład zaplanowany do tych zadań, tzw. ”dziewiątka”, 409 823 – „zerówka”, też są nasze 

własne środki i jeszcze mamy kwotę 143 669 – są to środki przeniesione między działami  

do Regionalnego Programu Operacyjnego. Te środki wracają do programu i  w przyszłym roku będą  

na te zadania przeznaczone. I stronę wydatków dokładnie o te kwoty także poprawiamy. Czyli 

zwiększamy wydatki o kwotę ogółem 1 702 843, ale konsekwencją tego są wszystkie pozycje, które 

wynikają z tej poprawki. Czyli kwota wydatków ogółem się zwiększa, kwota majątkowa, tam, gdzie wydatki 

są finansowane z Unii, dotacje, także w opisówce dochodów, wszędzie gdzie są dochody z tego tytułu, 

odsetki – także się zmieniają. Po stronie wydatków także, ja tylko powiem strony: 82, 83, 84, 85, 117, 

czyli wszędzie tam, gdzie są zapisy, które wynikają, a dotyczą dróg, to po prostu jest to skutek. Czyli jeżeli 

chodzi o  autopoprawkę Zarządu Województwa Lubuskiego do projektu uchwały Sejmiku Województwa 

Lubuskiego w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok, to ta autopoprawka 

dotyczy tylko tych dwóch zadań, przeniesionych do 2018 roku. I podobnie, proszę Państwa, dostaliście 

Państwo zmiany Zarządu Województwa Lubuskiego do projektu uchwały Sejmiku Województwa 

Lubuskiego w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 

2018 – 2029 i WPF – tak na skróty mówiąc – też dotyczy tylko zmian w związku z dopisaniem dwóch 

zadań: wydłużenie okresu realizacji do 2018 roku, przebudowa drogi wojewódzkiej 296 na odcinku 

Kożuchów-Żagań w miejscowości Stypułów i przebudowa wraz z rozbudową drogi wojewódzkiej  

nr 297 na odcinku Cisów - granica powiatu. I skutek tylko wprowadzenia tych zadań: tak samo – dochody, 

wydatki bieżące, majątkowe i wszystkie pozycje tam, gdzie właśnie te zadania są wyszczególnione, kwoty 

musiały być pozmieniane. I na tym polega autopoprawka, tylko te dwie zmiany tych dwóch dróg. Dziękuję 

bardzo. 

 

Autopoprawki Zarządu Województwa Lubuskiego do projektu uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2018 r. stanowią załącznik nr 21 do protokołu.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Pani Skarbnik 

za przedstawienie autopoprawek, nad którymi będziemy głosowali. Szanowni Państwo, jesteśmy teraz  

w punkcie: dyskusja nad projektem budżetu. Kto z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Jako pierwszy 

zgłosił się Zbigniew Kościk, bardzo proszę o zgłaszanie się do tej dyskusji. Bardzo proszę. Pan Zbigniew 

Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dziękuję Pani Marszałek za bardzo ciekawe 

przedstawienie planu budżetu. Z wieloma elementami mógłbym dyskutować, ale w tym planie budżetu 

zabrakło – i myślę, że to jest pewnego rodzaju błąd, i liczę na jakby refleksję ze strony Państwa, i zmianę 

w tym zakresie – jednego zasadniczego elementu, tzn. podwyżek dla pracowników Urzędu 

Marszałkowskiego i jednostek nam podległych. Nie chciałbym, żeby to wystąpienie brzmiało 

demagogicznie, ale chcę Państwu powiedzieć, że mamy dzisiaj rynek pracownika. Te ambitne plany, Pani 

Marszałek, będzie Pani realizowała z ludźmi. Żebyśmy nie przegrali wojny o te osoby, żeby nie 

doprowadzić do sytuacji takiej, że pracownicy nam będą zwalniać się z Urzędu Marszałkowskiego  

i wybierać lepiej płatne etaty. Mówię to także w perspektywie takiej, bo Pani Marszałek dzisiaj jest tak,  

że sesja budżetowa Rady Miasta, Pan Prezydent Kubicki i Rada Miasta, dzisiaj zwiększono budżet  

na przyszły rok o kwotę 12 mln na rzecz podwyżek dla pracowników jednostek miejskich. I prośba moja  

w zasadzie jest taka, żeby tę kwestię przeanalizować, nie podchodźmy do spraw demagogicznie tylko 

spróbujmy rozważyć, że dzisiaj mamy taki rynek, rynek pracownika. Jeżeli go stracimy,  

to prawdopodobnie realizacja tych różnych planów będzie mocno wątpliwa. Zresztą często Pani 

Marszałek, także tutaj publicznie, narzekała, że brakuje nam specjalistów od tego, od tamtego, itd. Moi 

Państwo, jak sobie policzymy, to te 12 mln na pracowników Urzędu Marszałkowskiego i jednostek nam 

podległych, oznaczałyby kilkusetzłotowe podwyżki miesięcznie. Zwłaszcza też, że w tym roku  

i w poprzednich, my nie mieliśmy podwyżek, my mieliśmy jakieś regulacje związane z poziomem inflacji, 

której w zasadzie nie było, czyli to były bardzo niezauważalne jakieś kwoty. Dziękuję Pani Marszałek. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O zabranie głosu proszę Panią Radną Annę Chinalską. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoka 

Rado. Chciałabym bardzo serdecznie podziękować za dotację, jaka będzie przeznaczona na Zachodnie 

Centrum Medyczne w Krośnie Odrzańskim. Wiemy jakie trudności przeżywał ten szpital w ciągu całego 

roku. Został porzucony przez prywatnego operatora i jest to jedyna taka sytuacja w kraju,  

że Radni Powiatu Krośnieńskiego zdecydowali się przejąć z powrotem zrujnowany szpital. Wszelka 
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pomoc – taka właśnie dotacja – bardzo się przyda i za to chciałabym Zarządowi bardzo serdecznie 

podziękować. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Marszałek, Wysoki Sejmiku, dziękuję za ten głos wsparcia jeśli chodzi o wynagrodzenia dla pracowników 

Urzędu Marszałkowskiego i jednostek podległych. On, w związku z wypowiedzią Pani Radnej 

Gośniowskiej-Koli, wytykającej wzrost wydatków na administrację, bardzo się kłoci, ale nigdy nie jest  

za późno na refleksję i naturalną rzeczą jest zawsze w debacie publicznej, zwracam uwagę  

na to i odważnie to głoszę, choć jest to powszechnie krytykowane, że wciąż nie wykorzystujemy tych  

5 minut pieniędzy unijnych, które do Polski spływają, na to, by pracownicy, którzy te historyczne zadania 

wykonują, poczuli też również we własnej kieszeni. I wydaje mi się, że w trakcie roku wiemy o tym,  

że będą pewne zmiany i rozumiem, że tutaj w Sejmiku Pani Marszałek ma dużą akceptację do podjęcia 

takich decyzji. To jest ważne i byśmy mogli powiedzieć, że na koniec kadencji Sejmik Województwa 

Lubuskiego wspólnym głosem mówi to, że chciałby tej pozytywnej korekty i za wszystkie głosy poparcia 

również bardzo dziękuję. Ja chciałbym w swojej wypowiedzi tylko poprosić Panią Marszałek,  

bo rzeczywiście głosujemy za budżetem, czy też nawet wypowiadając się krytycznie do jego treści,  

to myślę, że prawie wszyscy utożsamiamy się ze zdecydowaną większością zadań, które są realizowane 

i rzeczywiście w roku 2018 niektóre z nich będą zupełnie rekordowymi zadaniami, które są istotne dla 

rozwoju województwa. I mnie się wydaje, że czasami jest pewnego rodzaju niepotrzebny dyskurs  

o to, na ile my się z tymi zadaniami identyfikujemy, bądź też na ile mamy wpływ na ich realizację.  

Ja prosiłbym Panią Marszałek i za Pani pośrednictwem kierowników jednostek podległych Urzędowi 

Marszałkowskiemu, byśmy my – Radni, ze względu na swoje zainteresowania, miejsce zamieszkania, 

czy przynależność do komisji, dostali zaproszenie do takiej rozmowy o tym, jak te wielomilionowe 

inwestycje mają być realizowane. Z takim skutkiem rzeczywiście wnoszącym coś do rozwoju, tak,  

by raczej mówić o tym, że jeśli mamy coś do przekazania – jakieś uwagi krytyczne, pomysły, postulaty – 

to, żeby je skonsumować teraz, kiedy są rozstrzygnięte wprawdzie te wielkie środki przyznane, choć nie 

wszystkie jeszcze, jak choćby teatr i filharmonia, ale wydaje mi się, że potrafimy bardzo często coś 

wnieść, bądź też przekazać poglądy od mieszkańców, bądź nasze wyobrażenia o wpływie na rozwój 

województwa, czy realizację tych rekordowych inwestycji. To byłoby, być może, po raz pierwszy takie 

wejście w taką formułę. Ja osobiście zgłosiłem się do Pana Dyrektora Kani, by w tym wielkim zadaniu 

modernizacji muzeum uczestniczyć jako człowiek w jakiejś mierze związany z problematyką, która  

ma mieć tam miejsce, jako jeden z tych, którzy chcą uczestniczyć czynnie w realizowaniu tego zadania. 

Ja nawet odbieram tutaj głos Pani Gośniowskiej-Koli na temat tego Centrum Winiarstwa też jako głos  

o to, żeby coś od siebie wnieść do tego. I ja przyjmuję to rzeczywiście konstruktywnie, chociaż zawsze 
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wolałbym i zawsze staram się jeśli coś wnoszę, to precyzuję o co mi chodzi. I w jednej rzeczy bym się 

trochę zgodził z Panią Gośniowską-Kolą, bo w Centrum Winiarstwa saksońskim w  Radebeul – jest 

sprzedawane wino, w Centrum Winiarstwa Brandenburgii w Grano – jest sprzedawane wino. Ale wiem, 

że to nie jest problem Pani woli, tylko jak przekonać naszych winiarzy lubuskich, by oni troszeczkę 

skoncentrowali się na sprzedaży wina tylko w swoim miejscu, chcąc przyciągać turystów i kupców, 

zainteresowanych klientów tylko do swojego miejsca. Ale wydaje mi się, że warto byłoby w którymś 

momencie, przy naszym zaangażowaniu i zapraszam również Panią Małgorzatę Gośniowską-Kolę  

do tego, by przekonywała winiarzy, by oni chcieli do tego Centrum Winiarstwa przynajmniej udostępnić 

jakąś pulę własnego wina. Bo proszę Państwa, może niektórzy z was się tym nie interesują, ale już coraz 

trudniej jest kupić lubuskie wino. Ono zdobyło określoną markę i rzeczywiście niektórych gatunków wina, 

np. tego słynnego szampana od Pana Fedorowicza, marki Grempler, po prostu kupić już nie można,  

bo takie jest zainteresowanie rynku tymi produktami. Ale ja nie mówiłbym tak, że tam nie będzie, czy też 

nie wolno. Ja uważam, że to jest plan dochodzenia do takich zadań, by w tym ważnym finansowo miejscu, 

jakim jest Centrum Winiarstwa, jednak w jakiś sposób to było możliwe, ale istotą tego jest to, byśmy o tym 

mówili. Na koniec powiem – nawet jeżeli przystępujemy do tego milowego kroku jakim jest most na Odrze 

– to niektórzy złośliwie mówią, że to jest połączenie między Gminą Zabór a Gminą Bojadła. Nie – most  

w Milsku ma mieć istotny rozwój z punktu widzenia całego regionu i myślę, że szczególnie dla powiatu 

wschowskiego to jest wielka nadzieja komunikacyjna, która wcześniej, czy później będzie miała miejsce. 

Myślę, że podczas spotkania Sejmiku Województwa Wielkopolskiego i Województwa Lubuskiego 

będziemy mogli przekonać Wielkopolan, by oni byli zainteresowani działaniami na rzecz przedłużenia  

S8 od Sieradza, przez Ostrów, Leszno, obwodnicę Wschowy w kierunku mostu na Odrze. Czyli, tak czy 

inaczej, chciałbym prosić, byśmy w tym ostatnim roku, kiedy za chwilę uchwalimy budżet, bo jestem 

przekonany, że go uchwalimy, byśmy swoją aktywność poświęcili na włączenie się w te ważne 

inwestycyjne zadania w sposób aktywny, koncentrując się na tym, co potrafimy wnieść, jak możemy 

wnieść, za Pani przyzwoleniem, na Pani prośbę, by kierownicy jednostek zwrócili się do nas wszystkich 

Radnych, byśmy mogli powiedzieć, że rzeczywiście swoje uwagi, swoje propozycje zostaną w ten sposób 

skonsumowane. Bardzo dziękuję. Bardzo proszę o zabranie głosu Pana Józefa Kruczkowskiego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Kilka 

moich uwag do budżetu. Nie jestem zadowolony, że Zarząd Województwa oddalił wniosek o to, żeby 

wybudować na północy naszego regionu Lubuskie Centrum Pszczelarstwa. Zawsze mówiłem, że ja nie 

jestem przeciwko winiarstwu, jestem za tym, żeby pewne stare tradycje tutaj odtwarzać. Natomiast myślę, 

że produkcja pszczelarstwa i gospodarka pasieczna ma o wiele większe znaczenie gospodarcze  

w naszym regionie aniżeli produkcja win i zawsze będzie miała większe, ponieważ obrót tymi produktami, 
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które tworzą pszczelarze jest zdecydowanie większy, wielokrotnie większy, a znaczenie pszczelarstwa 

dla gospodarki również jest bardzo istotne. Na 15 wydarzeń zapisanych w projekcie budżetu, które  

są w Lubuskim Centrum Winiarstwa w Zaborze tylko 1 dotyczy pszczelarstwa, chociaż mówimy często, 

że to służy temu i temu. Więc mówię jaka jest dysproporcja i proszę zobaczyć projekt budżetu, taki tam 

jest zapis. Uważam też, że zdecydowanie zbyt małe wsparcie jest dla gorzowskich uczelni, szczególnie 

dla Akademii, dlatego, że Akademia, jak wiemy, jest na dorobku pt. „Akademia im. Jakuba z Paradyża”. 

To jest tworzenie, można powiedzieć, nowej uczelni i tak jak rozumiem, i popieram, i głosowałem  

za tworzeniem Wydziału Zdrowia na Uniwersytecie Zielonogórskim, tak samo uważam należałoby 

zdecydowanie bardziej wesprzeć ekonomicznie i finansowo Akademię. Bo cóż to jest te 500 tys. przy 

prawie 4 mln jakie dostanie Uniwersytet Zielonogórski wsparcia. I jeszcze jeśli do tego dołożymy premię, 

z jakiej w tej chwili będzie korzystał nowy uniwersytet, po połączeniu z PWSZ w Sulechowie. Więc nie 

widzę tutaj właściwej proporcji wsparcia, które decydują o zrównoważonym rozwoju naszego 

województwa. Też mi brakuje ewidentnie środków wykazanych w tym budżecie, bo nie raz opisujemy 

bardzo drobne rzeczy, typu catering, czy zakup jakiś tam drobiazgów, a mnie wciąż brakuje połączeń 

Gorzowa z Polską i światem, a konkretnie Gorzowa z Poznaniem. My wciąż mamy 3 połączenia, 

dodaliśmy w nowym rozkładzie jazdy piąte połączenie do Zielonej Góry, gdzie z tych połączeń korzysta 

w sumie bardzo mało mieszkańców. Jest to na pewno niewłaściwe, hamuje to rozwój północnej stolicy 

naszego województwa i budzi to na pewno niezadowolenie mieszkańców Gorzowa i północnej części 

naszego regionu. Uważam też, że gdzieś w tych wszystkich dyskusjach medycznych została zapomniana, 

niezauważona, przeoczona kwestia rozwiązania problemu leczenia dzieci i problemu matki i dziecka  

w szpitalu gorzowskim. Jeżeli otworzymy Lubuską Strategię Ochrony Zdrowia, to tam jest napisane 

ewidentnie, że najtrudniejsza sytuacja pod tym względem panuje w Gorzowie. I nie mam nic przeciwko 

temu, że tworzymy takie centrum w Zielonej Górze, ale uważam, że bezdyskusyjnie powinno być coś 

robione również w szpitalu gorzowskim. Ja wiem, że budujemy radioterapię, robimy inne rzeczy, ale tutaj 

jakby dysproporcja i kwotowa, i finansowa nakładu w obydwu szpitalach jest bardzo duża, a szpital 

gorzowski jest naszą stuprocentową własnością, a Klinika w Zielonej Górze jest mniejszościową. Więc 

gdzieś tutaj również zabrakło tej inicjatywy w ostatnich latach. Myślałem, że może w tym budżecie coś się 

znajdzie, w tym kierunku, żeby te działania podjąć. Mam jeszcze, tak przy okazji, takie dwa pytania,  

o czym Pani Marszałek mówiła: o połączeniach transgranicznych, że będzie zachowane połączenie 

kolejowe z Gorzowa do Berlina. Chciałbym wiedzieć ile my dopłacamy do tego połączenia i czy będzie 

połączenie do Zielonej Góry, na odcinku głównie do Kostrzyna, bo mówimy, że lubuskie dopłaca  

na granicach lubuskiego. Ile dopłacamy do tego połączenia z Gorzowa do Berlina, na odcinku  

do Kostrzyna i ile dopłacamy na połączenie Zielonej Góry z Berlinem, a konkretnie do Frankfurtu? I druga 

kwestia, wspomniała Pani Marszałek o rzeczy nowej, która nie jest jednoznacznie zapisana w projekcie 
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budżetu, o projekcie „Łączymy ścieżki rowerowe”, tak to się również tu nazywało w prezentacji. Chciałbym 

coś więcej na ten temat usłyszeć, bo wnioskowałem o to, żeby w końcu lubuskie wybudowało Lubuską 

Ścieżkę Rowerową, żebyśmy nie tylko mówili o Zielonej Krainie, o wielu jeziorach, o wielu rzekach, 

parkach krajobrazowych, ale tak de facto to nic tego wszystkiego nie spina. Jak popatrzymy, jak to robią 

województwa ościenne, gdzie budują dziesiątki, a nawet setki kilometrów – budują, a nie konceptują – 

ścieżek rowerowych, to my jesteśmy tutaj bardzo ubogim sąsiadem pod tym względem. Więc nie wiem 

co to obejmuje, chciałbym wiedzieć z kim ten projekt ma być realizowany, jaki ma być zakres tego 

projektu. Obawiam się, że ten bieg z okazji święta lubuskiego, który ma być z Zielonej Góry do Gorzowa, 

czy odwrotnie, myślę, że on mocno zmęczy tych biegaczy. Nie mamy drogi wojewódzkiej, ale gdybyśmy 

mieli chociaż ścieżkę, Lubuską Ścieżkę Rowerową, to myślę, że rzeczywiście coś te obie stolice tego 

specyficznego województwa by łączyło i miałoby to głęboki sens integracyjny i rozwojowy dla naszego 

regionu. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeszcze dwa głosy 

mamy. Pan Radny Sebastian Ciemnoczołowski i Pani Radna Anna Synowiec. Ja rozumiem, że już  

w tym momencie możemy zamknąć listę uczestników debaty, dyskusji. Dziękuję bardzo. Pan Radny 

Sebastian Ciemnoczołowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, ja chciałem bardzo podziękować Pani Marszałek i Zarządowi Województwa  

za przygotowanie budżetu, który jest budżetem proinwestycyjnym i który z pozoru tylko wygląda na budżet 

mniej zasobny w środki finansowe, dlatego, że trzeba pamiętać o tym – nie wiem czy to dobrze wybrzmiało 

– że ten budżet został bardzo mocno okrojony jeżeli chodzi o inwestycje melioracyjne i przekazanie 

ważnej instytucji decyzją obecnej partii rządzącej do Wojewody. To jest jakby jedna kwestia, którą chyba 

trzeba bardzo mocno zaznaczyć. Druga kwestia bardzo istotna, ten budżet, który jest budżetem 

prorozwojowym, on jest także dlatego, że po raz kolejny – chcę to wyraźnie podkreślić – województwo 

pokazuje jak bardzo sprawnie wykorzystuje środki unijne. Było tak w poprzedniej perspektywie finansowej 

2007-2013 i skutecznie dzieje się tak teraz. Pamiętam, a propos tego, co mówił Pan Czesław Fiedorowicz, 

to pamiętam przez 3 lata chyba spotykałem się z zarzutami Kolegów z PiS-u, że mamy bardzo drogą 

administrację w urzędzie wojewódzkim. I to nie jest tylko kwestia zwiększenia ilości zatrudnienia, ale 

generalnie pamiętam tutaj wskaźniki nie raz pokazywane na tle innych województw – nasza obsługa jest 

dosyć droga. Nie wiem jak to się ma w kontekście tych oczekiwań, które Koledzy z PiS-u dzisiaj proponują, 

a które pewnie są zasadne. Tylko proszę zachować też pewną konsekwencję w tym, co Państwo mówicie, 

bo wiadomo, że dobrze uposażony pracownik jest lepszym pracownikiem i pewnie lepiej pracuje. I myślę, 
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że taka szansa też jest. Nad tym też rozmawialiśmy nieraz na klubie, tylko trzeba na to znaleźć środki 

finansowe i tak zarządzać tym budżetem, żeby to było racjonalne. Apeluję o tą konsekwencję, bo łatwo 

mówić propagandowo szczytne hasła o możliwości, czy o chęci zwiększania tych wynagrodzeń, natomiast 

za tym musi iść też zdrowy rozsądek i robić to w jakimś czasie zaplanowanym na przyszłość. Kolejna 

rzecz, czasami wydaje mi się, że znowu za bardzo poruszamy niepotrzebnie te nuty, dzieląc nas  

na północ i południe. Tu do Józka Kruczkowskiego kilka słów chciałem skierować, dlatego, że my nie  

po to reorganizujemy pewne instytucje w województwie, jak chociażby Szpital Uniwersytecki, czy 

Akademię Gorzowską, nie po to, żeby zmniejszać dofinansowanie na te instytucje, tylko po to, żeby one 

miały większe możliwości rozwoju. Tak jak Szpital Uniwersytecki, który dzięki temu, że  się stał takim 

szpitalem, ale żeby mógł się stać, to uniwersytet musiał stać się większościowym udziałowcem, ma dzisiaj 

szansę na lepszy rozwój. Tak samo Akademia Gorzowska, która stała się Akademią nie po to, żebyśmy 

mniej ją dofinansowywali, tylko po to, żeby miała szansę na większy rozwój. I tu teraz zależy troszeczkę 

od władz tych instytucji, jak sobie z tym poradzą. Jeżeli Akademia Gorzowska będzie na tyle aktywna,  

że rozwinie nowe kierunki, tak jak Uniwersytet Zielonogórski, to za tym też pewnie pójdą środki finansowe. 

Ale nie możemy cały czas mieć pretensji do władz województwa, że kogoś mniej lub bardziej – dlatego, 

że jest na północy, czy na południu – dofinansowuje. Myślę, że to nie jest dobry kierunek. Dobrym 

kierunkiem jest to, że Akademia stała się Akademią, szpital stał się Szpitalem Uniwersyteckim,  

a Uniwersytet się doskonale rozwija i powstają nowe kierunki. I jeszcze chyba jedna ważna rzecz. O tym 

Pani Marszałek oczywiście mówiła, ale trzeba to też podkreślić, że ten budżet pierwszy raz jest budżetem 

prospołecznym i są spore środki – jak na pierwszy raz oczywiście – kierowane dla bardzo ważnych grup 

społecznych. To jest młodzież, to są osoby starsze, to są różne organizacje pozarządowe. Mamy  

na to wpływ, mieliśmy możliwość decydowania o tym, w jaki sposób te środki będą przeznaczone i warto 

za to podziękować. Wiadomo, że najtrudniej się chwali, najłatwiej się krytykuje, więc za to także – z mojej 

strony – kilka słów podziękowania. Natomiast co do linii kolejowych – już tak na końcu – w ogóle 

infrastruktury, to też jest to przełomowy budżet w historii województwa. Bo już nie wspomnę o inwestycji 

w Milsku, czy obwodnicach bardzo istotnych, które będą budowane nie tylko na tej drodze, to też to był 

jeden z postulatów Józka, jeden z postulatów Senatora Komarnickiego – przecież powstało to połączenie 

dofinansowane z Gorzowa do Berlina. Pytanie, czy nie warto zweryfikować teraz celowości istnienia 

takiego połączenia, bo mamy teraz taką możliwość sprawdzenia czy rzeczywiście było potrzebne, czy  

to była tylko życzeniowa ochota jego uruchomienia. Nie chciałbym tak do tego podchodzić, ale warto 

weryfikować te środki, które można właśnie chociażby przeznaczyć może na wynagrodzenia dla 

pracowników, zamiast dotować nierentowne połączenia. I to chyba z mojej strony wszystko. Cieszę się, 

że się rozwija dalej lotnisko. Z tego, co wiem, rozmawiałem z Panem Dyrektorem Kotylakiem, 

prawdopodobnie za 2 lata mam nadzieję, że ma szansę być rentownym lotniskiem i też te utyskiwania – 
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szczególnie niektórych Kolegów z północy – mam nadzieję, że jakby się tutaj skończą, bo to lotnisko nie 

służy tylko Zielonej Górze, ale całemu regionowi. Jak słyszę nieraz takie hasła, że szybciej dojedziemy  

z Gorzowa samochodem, czy pociągiem do stolicy, to się zastanawiam na jakiej podstawie takie analizy 

są dokonywane. Pewne rzeczy warto powiedzieć wprost. Lubimy się na co dzień i cenimy, ale trzeba 

weryfikować także te decyzje, które podejmowaliśmy wcześniej. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Anna Synowiec. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Sebastian dostał żółtą kartkę – przekroczył czas – 

ja postaram się krócej. Szanowni Państwo, w Klubie Platformy Obywatelskiej – o ile wiem –  

nie ma dyscypliny nad głosowaniem nad projektem uchwały budżetowej, ale wiem, że zagłosujemy 

wszyscy „za” i ja również zagłosuję dzisiaj „za”, ponieważ ten budżet jest dobrze skrojony, skrojony  

na miarę naszych potrzeb. Chcielibyśmy więcej, ale może w przyszłości, rok pokaże, może uda się 

zaoszczędzić, tak jak w tym roku i przeznaczyć pieniądze na choćby inwestycje drogowe. Bardzo krótko, 

chciałam podziękować za to, że rzeczywiście w budżecie, w tym garnuszku potrzeb, znalazły się środki 

na inicjatywy młodzieży, ale również zauważono potrzeby seniorów, aktywnych seniorów. Mamy ich coraz 

więcej, wiemy, że społeczeństwo się starzeje. To są osoby nadal aktywne, które trzeba wspierać w ich 

inicjatywach. W nawiązaniu do tego, co powiedział dzisiaj Radny Józek Kruczkowski, jeżeli chodzi  

o szpital gorzowski, to myślę, że jest w dobrych rękach. Nasze szpitale są bardzo dobrze notowane. Sama 

w tym roku byłam tzw. „matką-karimatką”, co było dla mnie takim trudnym doświadczeniem, bo otóż 

rzeczywiście okazuje się, że miejsc jest mało na oddziale dziecięcym, na pediatrii w Gorzowie.  

Ale wystarczy porozmawiać z Prezesem jakie są perspektywy rozszerzenia tego oddziału, ponieważ  

po przeniesieniu oddziałów do radioterapii, zwolni się piętro i tam rzeczywiście będzie więcej miejsca, 

więc może, jeżeli faktycznie trafię jeszcze do szpitala gorzowskiego, to nie będę musiała tego czynić  

z materacem do spania. Jeżeli chodzi o nasze uczelnie, uważam że należy wspierać zarówno Uniwersytet 

Zielonogórski, jak i naszą Akademię, przy czym trzeba się zastanowić nad przyszłością kierunków  

na Akademii. Myślę, że tu jest rola władz Akademii. Liczyłabym na to, żeby któraś z uczelni gorzowskich 

zainteresowała się kierunkami opieki nad osobami starszymi, ratownictwem, jak również pielęgniarstwem. 

Także nasza też rola jest taka, żeby inicjować pewne ruchy, zarówno po stronie Zarządu i Sejmiku, ale 

również uczelni, o których dzisiaj mówiliśmy. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Mirosław Marcinkiewicz. 
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Radny Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, chciałem siedzieć 

cicho, ale jak ktoś mówi na mnie z właściwym sobie miłosierdziu pisowskim, że jestem kłamcą, to muszę 

zaprotestować, bo powiedziała tak Pani Radna i proszę Panią Radną, żeby była uprzejma słuchać  

ze zrozumieniem. Jeżeli ja powiedziałem o ważnych, ciekawych projektach, to nie miałem na myśli listy 

dróg, które trzeba dofinansować, bo taką listę ja mogę też przedłożyć i ręczę Koleżance, że będzie trzy 

razy dłuższa niż ta, którą Koleżanka przygotowała. I tylko to miałem na myśli. Z projektów, które – 

żebyście Państwo wiedzieli – PiS zgłosił, to jest coś takiego, że będziemy dawać stypendia dla młodych 

– ja nie drwię, tylko ten pomysł jest dla mnie kosmiczny i on polega na tym, że każdy Radny będzie miał 

przypisaną kwotę i łaskawie da stypendium. Przepraszam bardzo, od wydawania pieniędzy jest Zarząd. 

My jesteśmy Sejmikiem, mamy zupełnie inne zadania i niestety, jeżeli to jest pomysł, to przepraszam 

bardzo, ale to jest pomysł nieprzyjęty po prostu. Drugim pomysłem, przyznaję zgłoszonym, dotyczącym 

przygotowania Centrum Pszczelarstwa, to jest ciekawa rzecz, ale zachęcam pomysłodawcę, żeby  

się skontaktował, bo już jakieś rozmowy sobie toczyliśmy, niech się skontaktuje z Przewodniczącym 

Komisji Gospodarki. Zróbcie porządną komisję, nie tu na sesji będziemy mówić, zróbmy to czy tamto. 

Zróbcie komisję, pogadajcie o założeniach, o wstępnej wycenie, o tym jak do tego przystąpić. I wtedy jako 

komisja wystąpimy do Pani Marszałek i do Zarządu, jak to zrobić. Czy ważniejsze jest rzucanie sobie 

hasełek, czy ważniejsze jest zrobienie czegoś? Ja jestem za tym drugim. Nie życzę sobie, żeby mnie 

nazywać kłamcą, Pani Szanowna Koleżanko. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek i Radna 

Elżbieta Anna Polak.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Jako Przewodnicząca Zarządu się 

wypowiem. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Więc w imieniu Zarządu również, proszę 

Państwa, udzielę odpowiedzi i wyjaśnień tak szybciutko, nie rozwijając może. Jeżeli chodzi  

o podwyżki, Pan Radny Kościk jest na sali. Nie wiem czy miał na myśli Zarząd, bo Zarząd Województwa 

faktycznie przez 10 lat nie miał żadnej podwyżki. Natomiast jeżeli chodzi o pracowników Urzędu 

Marszałkowskiego i naszych jednostek – co roku są podwyżki. Również w tym roku były podwyżki,  

a pamiętam, gdy zostałam marszałkiem, dyrektorzy zarabiali 6 tys., w tej chwili zarabiają 10, 11 tys. 

Średnia pensja dyrektorów w urzędzie jest tak od 9,5 do 11,5 tys., na poziomie Członków Zarządu, więcej 
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od Członków Zarządu zarabiają dyrektorzy, także myślę, że Panu Kościkowi chyba chodziło o Zarząd 

Województwa. Jeżeli chodzi o podwyżki – są co roku, dwukrotnie w roku, są nagrody na święto w maju. 

Wiem, że odchodzą pracownicy z urzędów, bo mam takie sygnały z gmin. Również jest to naturalne, jak 

jest tak niskie bezrobocie, ale u nas już naprawdę dochodzi do takich kuriozalnych wręcz sytuacji,  

że pracownicy więcej zarabiają od Członków Zarządu. I myślę, że naprawdę nie powinni narzekać – 

mówię o kadrze kierowniczej. Natomiast wszyscy pozostali – są standardy przyjęte, jeżeli chodzi  

o inspektorów, kierowników – naprawdę są bardzo wysokie zarobki, takie średnie, bez nazwisk możemy 

przedstawić. W przyszłym roku też będzie podwyżka. Zawsze mamy oszczędności związane  

z nieobecnościami z powodu urlopów macierzyńskich, wychowawczych i to są duże oszczędności 

sięgające milinów, także nie widzę tu żadnego zagrożenia, bardzo dbamy o naszych pracowników. 

Natomiast jeżeli chodzi o szpital w Krośnie i inne nasze jednostki, Pan Kruczkowski również pytał się  

o wsparcie – ustalamy pewne priorytety. To są takie kamienie milowe, latami dochodziliśmy do tego. 

Najpierw poprzez mapy potrzeb, pozytywną opinię Ministra. Nie jesteśmy samodzielni teraz planując 

inwestycje w szpitalach. Te inwestycje muszą być zatwierdzone najpierw na mapie potrzeb, później przez 

Komitet Sterujący, oczywiście opinia po drodze Wojewody i dopiero montaż finansowy. W ramach 

Regionalnego Programu już nie ma możliwości, te środki są wyczerpane. Postawiliśmy na kamienie 

milowe, czyli radioterapia w Gorzowie, Centrum Matki i Dziecka w Zielonej Górze, bloki operacyjne  

w Nowej Soli, gdzie też jest ZIT realizowany. Staramy się, żeby było tych inwestycji więcej, stąd rozmowy 

z Bankiem Gospodarstwa Krajowego właśnie po to, żeby w ramach funduszy, które wnieśliśmy do tzw. 

Funduszu Funduszy – my wnieśliśmy 240 mln z regionalnego, żeby uruchomić specjalne instrumenty 

finansowe, pożyczki, to już nie mogą być dotacje, na realizację termomodernizacji w szpitalach i innych 

inwestycji właśnie w szpitalach. I jest duże zainteresowanie Banku Gospodarstwa Krajowego, ponieważ 

wiedzą jak wielkie są potrzeby, a jest to pewny płatnik, bo organem prowadzącym są Jednostki 

Samorządu Terytorialnego i w tą stronę będziemy zmierzać. Też twierdzę, że są potrzebne jeszcze 

większe zadania inwestycyjne w szpitalach. Mamy te plany inwestycyjne nie tylko w strategii. Nasze 

jednostki zgłosiły te plany w związku z zarządzeniem w sprawie standaryzacji warunków hospitalizacji  

i usług, jakości usług w ochronie zdrowia na grubo ponad 100 mln złotych. To samo dotyczy dróg. Mamy 

plany inwestycyjne w zakresie budowy i modernizacji dróg regionalnych na 2 miliardy złotych. I z tej kwoty 

2 miliardy, z tego planu wieloletniego wybieramy te najbardziej potrzebne, które są finansowane  

w każdym budżecie. W przyszłorocznym budżecie 2018 – ja uzupełnię, bo nie powiedziałam tego 

faktycznie w prezentacji, skróciłam ją maksymalnie tak, żeby te najważniejsze przedstawić rzeczy – 

budżet wzrośnie co najmniej o 25 mln, o fundusze unijne na drogi. Bo nie mamy w planie w tej chwili 

ujętych zadań, na które nie są podpisane umowy w ramach Regionalnego Programu i ten budżet będzie 

o taką kwotę zwiększony. Myślę, że również o nasze własne środki, które się uwolnią z poręczeń, tak jak 
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w lipcu w tym roku zwiększyliśmy o 25 mln na drogi, tam, gdzie będą one już przygotowane, gdzie będzie 

dopięta dokumentacja. Ale widzimy co się dzieje z przetargami, dlatego nie ryzykowaliśmy i będziemy 

sukcesywnie na każdej sesji wprowadzać w miarę zakontraktowania, podpisania tych umów. Liczę,  

że to co najmniej 25 mln same fundusze unijne. Wiele mówiliśmy, rozmawialiśmy na temat tego Centrum 

Pszczelarstwa, ale mając tak przykre doświadczenia z Lubuskim Centrum Winiarstwa, bo ja zgadzam się 

z Panem Przewodniczącym, ja również odwiedzałam wiele takich miejsc winiarskich w naszych regionach 

partnerskich, ale nigdzie samorząd nie prowadzi, nie jest to jednostka publiczna. To prowadzą winiarze, 

te miejsca. U nas niestety nasi winiarze nie chcą. Też taki był plan, że zawiążą grupę producencką albo 

spółkę, najlepiej, żeby to była spółka – przy naszym wsparciu oczywiście. I takie było założenie,  

że to centrum winiarstwa… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Najlepiej spółdzielnia 

Pani Marszałek, naprawdę najlepiej spółdzielnia. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Czy spółdzielnia. Oni się na tym znają,  

rozwijają winiarstwo. My mamy wspierać, tworzyć warunki do rozwoju. To tak, jakbyśmy nagle przejęli 

produkcję kiełbasy polskiej. My mamy po prostu tworzyć warunki, umożliwiać… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Produkujemy dojrzewającą, jako jedyni  

w Polsce. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: O, właśnie. No tak właśnie popatrzyłam 

się na Pana Radnego i tak pomyślałam. Jeżeli chodzi o program „Łączymy ścieżki rowerowe” – najpierw 

wykonamy tą inwentaryzację, aplikację i oczywiście wprowadzamy zadania konkretne na tej podstawie. 

Tak jak mamy wieloletni program budowy i modernizacji dróg, tak samo będzie program budowy ścieżek. 

Widzimy jak dużo w ramach ZIT-ów i Regionalnego Programu już tych ścieżek jest robionych, w tej chwili 

za kilkanaście milinów. Powiat Nowosolski również na to postawił. To są duże projekty. Też w ramach 

budżetu będziemy dofinansowywać. Na takiej zasadzie planujemy jak Orliki, czy też kąpieliska. Razem  

z gminami, z podmiotami, które będą zainteresowane, włożymy do budżetu, do wieloletniego planu  

i będziemy realizować. Może nie zbudujemy paru kilometrów dróg, ale te ścieżki też włożymy do tego 

planu i to jest zadanie, które nie wymaga już większego chyba komentarza i dyskusji, jest bardzo 

potrzebne, bo nieraz kończą się w zaskakujący sposób, a powinny się łączyć. Też Państwo mówiliście, 

że zbyt mało jest takich dużych inwestycji, skromny jest ten budżet. Ja się nie zgadzam z tym, ponieważ 

to co założyliśmy w Strategii Rozwoju Województwa – konsekwentnie, naprawdę krok po kroku 
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realizujemy. Te priorytety, mówimy o nich, bo najpierw był plan, teraz już jest realizacja, jesteśmy w trakcie 

– to jest radioterapia, Centrum Matki i Dziecka, most w Milsku. To, co przez lata nie było możliwe – jest 

możliwe. Nawet będziemy budować Park Technologii Kosmicznych, który został wpisany w tym roku,  

w 2017, do Kontraktu Terytorialnego i mamy na to zagwarantowane środki w Regionalnym Programie – 

60 mln złotych. Taka jest rola Samorządu Województwa, byśmy byli takim rzeczywistym kreatorem 

rozwoju, faktycznego rozwoju województwa. Zmierzamy do tej Zielonej Krainy Nowoczesnych 

Technologii. Bardzo mi się podobało podejście członków Lubuskiej Rady Rozwoju, odbyliśmy niedawno 

posiedzenie. Członkowie zapoznali się z ewaluacją Strategii Rozwoju Województwa i uwaga, właśnie 

taka, od Instytucji Otoczenia Biznesu mówi się, że nie jesteśmy, nie mamy szans stać się tą Zieloną 

Krainą Nowoczesnych Technologii, a Prezes Izby Handlowo-Przemysłowej powiedział: „Ależ  

my jesteśmy”. Bo skoro przedsiębiorcy z regionu lubuskiego eksportują do 140 państw świata, to znaczy, 

że chcą nasz towar, to znaczy, że jesteśmy nie tylko konkurencyjni, ale również innowacyjni. A bardzo 

często te rankingi są w takim standardzie, że nie oddają tej rzeczywistości. Do 140 państw świata 

eksportujemy, jesteśmy w czołówce, nie tylko pod względem ilości tej wysyłki, ale jesteśmy w Polsce  

w czołówce, czyli mamy szansę stać się tą Zieloną Krainą Nowoczesnych Technologii już w 2020 roku. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, chciałem przejść do głosowania nad propozycją autopoprawek, które zgłosiła Pani 

Skarbik Józefa Chalecka. Do uchwały budżetowej zgłoszono autopoprawki. Poddaję je pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem autopoprawek, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. Dziękuję.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że autopoprawki do uchwały budżetowej zostały przyjęte.  

Projekt uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2018 – druk 615/17, 

wersja 2, wraz z autopoprawkami przyjętymi, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

18 głosów za, 7 głosów przeciwnych,  1 głos wstrzymujący.  
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Stwierdzam, że Sejmik przyjął uchwałę budżetową na rok 2018. Pani Marszałek, Zarządowi gratuluję  

i Pani Skarbnik również. Szanowni Państwo, gratulujemy Pani Marszałek, rzeczywiście, myślę, że nawet 

Koledzy i Koleżanki, którzy nie głosowali za tym budżetem, na pewno będą się włączać w jego poprawną 

realizację, za co z góry dziękuję. Niech to będzie rzeczywiście budżet  prawdziwego rozwoju i dobrego 

zwieńczenia naszej kadencji, czteroletniej naszej kadencji.  

 

Uchwała Nr XL/603/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok stanowi załącznik nr 22 do protokołu.  

 

Punkt 7.  

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 616/17, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pragnę poinformować, 

iż projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego  

na lata 2018-2029 – druk nr 616/17, został zamieszczony na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl.  

Proszę o zabranie głosu Panią Józefę Chalecką – Skarbnika Województwa Lubuskiego w tej sprawie. 

Czy chciałaby Pani coś dopowiedzieć poza tym, co było na komisjach? 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Proszę Państwa, Wieloletnia Prognoza 

Finansowa jest to dokładnie budżet, tylko jeszcze są w nim zaplanowane lata następne, w których nie  

ma budżetu. Budżet mówi o 2018 roku, a Wieloletnia Prognoza o zadaniach do tego roku, w którym się 

kończą i jednocześnie jest zaplanowana na tyle lat, gdzie kończymy spłatę długu, czyli do 2029. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Bardzo Pani 

Skarbnik. O odczytanie Uchwały Nr 830/2017 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej  

w Zielonej Górze z dnia 12 grudnia 2017 r. w sprawie wydania opinii o projekcie uchwały w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029, proszę 

Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego, Pana Mirosława Marcinkiewicza. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytuje uchwałę 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej.   

http://www.sejmik.lubuskie.pl/
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Uchwała Nr 830/2017 stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję.  

Czy są wystąpienia klubowe w odniesieniu do Wieloletniej Prognozy Finansowej? Nie ma. Zatem proszę  

o przedstawienie opinii Komisji Sejmiku. W pierwszej kolejności o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, 

Rodziny i Spraw Społecznych, proszę Przewodniczącą Komisji  Panią Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych wyraziła pozytywną opinię w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2018-2029. W wyniku głosowania 4 osoby były za przyjęciem, 

1 wstrzymała się od głosu. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Marię Jaworską. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja 

zaopiniowała projekt pozytywnie, przy 5 głosach „za” i 1 głosie wstrzymującym się. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O opinię Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Grażynę Dereń. 

 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Grażyna Dereń: 

Komisja zaopiniowała pozytywnie, wynikiem głosowania – 2 głosy „za”, 3 głosy wstrzymujące się, brak 

głosów przeciwnych. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

Gospodarki, podobnie jak w przypadku budżetu, stosunkiem głosów 1 „za”, 4 wstrzymujące się, 

pozytywnie zaopiniowała uchwałę. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana 

Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska przyjęła – 3 głosy „za” i 3 się wstrzymały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O opinię Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja Budżetu i Finansów Sejmiku 

Województwa Lubuskiego, w składzie wszystkim znanym, zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt 

uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji ds. Młodzieży i Spraw Obywatelskich proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Annę Synowiec. 

 

Przewodnicząca Komisji ds. Młodzieży i Spraw Obywatelskich Anna Synowiec: Komisja projekt 

zaopiniowała pozytywnie, przy głosowaniu 5 głosów „za”, 1 głos wstrzymujący się. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania, uwagi, propozycje do projektu uchwały? Jeśli nie, projekt 

uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-

2029 – druk nr 616/17, wersja 2,  poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski 

„?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

17 głosów za, 6 głosów przeciwnych, 3 głosy wstrzymujące.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.   

 

Uchwała Nr XL/604/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 stanowi 

załącznik nr 32 do protokołu.  

 

Punkt 8.  

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2017 rok – druk nr 623/17, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecna Pani 

Józefa Chalecka. Czy są w tej sprawie wystąpienia klubowe? Jeśli nie ma, to o przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy do projektu są jakieś 

Państwa pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 
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Województwa Lubuskiego na 2017 rok – druk nr 623/17, wersja 2, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, 4 głosy wstrzymujące.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Uchwała Nr XL/605/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2017 rok stanowi załącznik nr 35  

do protokołu.  

 

Punkt 9.  

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2017-2029 – druk 624/17, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Józefa Chalecka – 

Skarbik, jest obecna. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. Zatem proszę o opinię 

Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni mają 

jakieś pytania? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2017-2029 – druk 624/17, wersja 2, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 7 głosów wstrzymujących.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.   
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Uchwała Nr XL/606/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2017-2029 stanowi 

załącznik nr 38 do protokołu.  

 

Punkt 10.  

Podjęcie uchwały w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2017 r.  

nie wygasają z upływem roku budżetowego – druk nr 628/17, wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Skarbnik Józefa 

Chalecka jest obecna. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O opinię Komisji Budżetu  

i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk:  Opinia komisji jest pozytywna, dotyczy 

wersji 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: A wersja 3? 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Jeżeli dzisiejsza była trzecia,  

to dzisiejsza również jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Skarbnik wyjaśni. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Proszę Państwa, na poprzedniej komisji  

ja referowałam 1 i 2 wersję razem. Państwo na Sejmik dostaliście 1 wersję, ale nie było komisji. Dlatego 

na komisji ja referowałam i jedną i drugą wersję i dzisiaj Państwo mieli jakby drugą, która według tutaj 

zgłoszonej była trzecią. Czyli dzisiaj Państwo w sumie drugi raz głosowali, tzn. analizowali temat –  

ja referowałam – ale w sumie pierwszy raz to były dwie za jednym razem. I dlatego komisja dwa razy, 

czyli jest ta wersja trzecia. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czyli rozumiem,  

że to jest pewna tylko… 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Ta wersja trzecia, tak. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, ta wersja trzecia, 

jest tą drugą, o której mówi Pan Przewodniczący Tadeusz Pająk. Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, 

po tych wyjaśnieniach rozumiem, że możemy przystąpić do głosowania? Zatem projekt uchwały  

w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2017 r. nie wygasają z upływem roku 

budżetowego – druk nr 628/17, wersja 3, która jest tą drugą, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, 5 głosów wstrzymujących.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.   

 

Uchwała Nr XL/608/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie wydatków 

budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2017 r. nie wygasają z upływem roku budżetowego stanowi 

załącznik nr 41 do protokołu.  

 

Punkt 11.  

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia – Samodzielnych Publicznych 

Zakładów Opieki Zdrowotnej, dla których podmiotem tworzącym jest Województwo Lubuskie,  

za okres 01.01.2017 – 30.09.2017. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dyrektor Wróblewski jest 

na sali. Pani Zastępca jest na sali. Członkowie Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zapoznali 

się z informacją. Czy Państwo Radni mają jakieś pytania do tego punktu? Jeśli nie mają stwierdzam,  

że Sejmik informację o sytuacji finansowej przyjął. 

 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia – Samodzielnych Publicznych Zakładów 

Opieki Zdrowotnej, dla których podmiotem tworzącym jest Województwo Lubuskie, za okres 01.01.2017 

– 30.09.2017 stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 
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Punkt 12.  

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia – działających w formie spółek 

kapitałowych, w których udziały posiada Województwo Lubuskie, za III kwartał 2017 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali Pani dyrektor jest 

obecna. Członkowie Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych się zapoznali oraz Komisji Budżetu  

i Finansów również. Czy Państwo Radni mają jakieś pytania do tej informacji? Jeśli nie, to stwierdzam, 

że Sejmik tą informację przyjął do wiadomości. 

 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia – działających w formie spółek kapitałowych, 

w których udziały posiada Województwo Lubuskie, za III kwartał 2017 roku stanowi załącznik nr 43  

do protokołu. 

 

Punkt 13.  

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych na lata 2018-2021 – druk nr 622/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Łukasz Porycki – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy wystąpienia klubowe są jakieś  

w tej sprawie? Nie ma. Zatem proszę o opinię Komisję Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych, Panią 

Przewodniczącą Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni mają 

pytania? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wojewódzkiego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na lata 2018-2021 – druk nr 622/17, poddaję pod głosowanie. 
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Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. 

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.   

 

Uchwała Nr XL/609/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie 

uchwalenia Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na lata 

2018-2021 stanowi załącznik nr 46 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, w tej 

chwili ogłaszam przerwę i za chwilę odbędziemy nasze spotkanie wigilijne. Jest godzina 14:00 jak 

widzimy, prosiłbym byśmy ok. godziny 15:00 pojawili się na sali Sejmiku, w związku z licznymi prośbami 

o możliwie szybkie zakończenie sesji Sejmiku. Także o 15:00 godzinie wznawiamy obrady na sali 

Sejmiku, za godzinę. Czyli za chwilę tutaj odbędzie się spotkanie wigilijne. Bardzo proszę o pozostanie 

na sali, wszyscy zostają na sali oczywiście, nie wychodzimy. Bardzo proszę o pozostanie na sali,  

bo tu się będzie odbywała ta uroczystość.  

 

przerwa 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady po przerwie.  

 

Punkt 13a.  

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zasad udzielania dotacji celowej  

na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych  

do rejestru zabytków, położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk 629/17.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Porycki jest 

obecny. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki, proszę Panią Przewodniczącą  Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 
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Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja spotkała się 

i jednogłośnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Szanowni 

Państwo, wobec powyższego przystępujemy do głosowania projektu uchwały. Projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zasad udzielania dotacji celowej na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków, położonych  

na obszarze województwa lubuskiego – druk 629/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 17 radnych.  

17 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta. 

 

Uchwała Nr XL/610/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie określenia zasad udzielania dotacji celowej na prace konserwatorskie, restauratorskie 

lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków, położonych na obszarze 

województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 49 do protokołu.  

 

Punkt 14.  

Podjęcie uchwały w sprawie podjęcia inicjatywy zagranicznej i zawarcia Umowy o współpracy 

pomiędzy Województwem Lubuskim (Rzeczpospolita Polska) a Krajem Libereckim (Republika 

Czeska) – druk nr 619/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Radosław Brodzik – Dyrektor Biura Współpracy Zagranicznej i Europejskiej Współpracy Terytorialnej.  

Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. Opinia Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji 

Województwa Lubuskiego jest pozytywna do tego projektu uchwały. Czy Państwo macie jakieś pytania, 

uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie podjęcia inicjatywy zagranicznej i zawarcia Umowy  



 

50 
 

o współpracy pomiędzy Województwem Lubuskim (Rzeczpospolita Polska) a Krajem Libereckim 

(Republika Czeska) – druk nr 619/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk  

niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 17 radnych.  

17 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Dziękuję bardzo. Wszystkich Państwa zachęcam do tego, by zapoznać się, co nam oferuje Województwo 

Libereckie i swoje pomysły przedłożyć, jako formę naszej współpracy. Mam nadzieję, że udam nam się 

do końca kadencji zorganizować taki wyjazd radnych do Województwa Libereckiego w uzgodnionym 

terminie. 

 

Opinia Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Lubuskiego (pozytywna) stanowi 

załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XL/611/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie podjęcia 

inicjatywy zagranicznej i zawarcia Umowy o współpracy pomiędzy Województwem Lubuskim 

(Rzeczpospolita Polska) a Krajem Libereckim (Republika Czeska) stanowi załącznik nr 52 do protokołu.  

 

Punkt 14a.  

Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji aglomeracji Krzeszyce – druk 630/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Artur Malec. Czy są wystąpienia klubowe? Czy jest opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska  

do likwidacji aglomeracji Krzeszyce? 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Tak. Przed 

chwilą Komisja zakończyła obrady, dosyć burzliwe i pozytywnie przyjęła ten projekt. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zadać pytanie bądź ma uwagi? Jeśli nie, to projekt uchwały  

w sprawie likwidacji aglomeracji Krzeszyce – druk 630/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XL/612/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie likwidacji 

aglomeracji Krzeszyce stanowi załącznik nr 55 do protokołu.  

 

Punkt 14b.  

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka Województwa Lubuskiego – druk 

nr 631/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Z dniem 1 stycznia  

2017 r. zmianie uległa kwota bazowa dla osób zajmujących kierownicze stanowiska państwowe, zgodnie 

z art. 9 ust. 1 pkt 2 Ustawy Budżetowej na rok 2017 z dnia 16 grudnia 2016 r. (Dz. U. z 2017 r., poz. 108), 

która wynosi 1 789,42 złotych. W związku z powyższym wynagrodzenie Marszałka może wynosić  

12 525,94 złotych, łączne wynagrodzenie miesięczne Marszałka może wzrosnąć o kwotę 160,72 złotych. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Mówimy o poborach brutto? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, to jest 

wynagrodzenie brutto. Niestety takie są wynagrodzenia. Szefowie regionów w Polsce są najniżej 

wynagradzani w Europie. W żadnym innym kraju szef regionu nie jest tak nisko wynagradzany. Tak samo 

parlamentarzyści, tak samo wyżsi urzędnicy, tak to jest. Ale mówimy teraz o wynagrodzeniu Marszałka. 

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Budżetu Pana 

Tadeusza Pająka. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma pytania w tej kwestii? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia 

Marszałka Województwa Lubuskiego – druk 631/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XL/613/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie ustalenia 

wynagrodzenia Marszałka Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 58 do protokołu.  

 

Punkt 14c.  

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie 

likwidacji jednostki budżetowej pod nazwą Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych  

w Zielonej Górze – druk 633/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Kozieja – Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi.  

Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O opinię Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni mają 

jakieś uwagi, pytania? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa 

Lubuskiego w sprawie likwidacji jednostki budżetowej pod nazwą Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń 

Wodnych w Zielonej Górze – druk 633/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XL/614/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie zmiany 

uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie likwidacji jednostki budżetowej pod nazwą Lubuski 

Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 61 do protokołu.  

 

Punkt 14d.  

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie 

likwidacji jednostki budżetowej pod nazwą Melioracja Lubuska w Gorzowie Wlkp. – druk nr 634/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Kozieja. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? O opinię Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

proszę Przewodniczącego Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Tutaj akurat 

komisja dyskutowała czy tą uchwałę zmieniać, ale po głębszej analizie stwierdziliśmy, ze ten projekt 

uchwały przyjmiemy. Dziękuję bardzo. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Dziękuję 

bardzo. Czy są jakieś uwagi? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku 

Województwa Lubuskiego w sprawie likwidacji jednostki budżetowej pod nazwą Melioracja Lubuska  
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w Gorzowie Wlkp. – druk 634/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść  

rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XL/615/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie zmiany 

uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie likwidacji jednostki budżetowej pod nazwą 

Melioracja Lubuska w Gorzowie Wlkp. stanowi załącznik nr 64 do protokołu.  

 

Punkt 15.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Andrzejowi Michałowi Bisztydze „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 625/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania, uwagi Państwa Radnych? Jeśli nie, projekt uchwały w sprawie 

nadania Andrzejowi Michałowi Bisztydze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

– druk nr 625/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XL/616/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie nadania 

Andrzejowi Michałowi Bisztydze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 66 do protokołu.  
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Punkt 16.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zofii Kulikowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk 626/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania, uwagi? Projekt uchwały w sprawie 

nadania Zofii Kulikowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 626/17, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych,  

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XL/617/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie nadania 

Zofii Kulikowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 68 

do protokołu.  

 

Punkt 17.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Kazimierzowi Szmidowi „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk 627/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania bądź uwagi? Zatem projekt uchwały w sprawie 

nadania Kazimierzowi Szmidowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 

627/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony 

„N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  

27 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  
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Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XL/618/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie nadania 

Kazimierzowi Szmidowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 70 do protokołu.  

 

Punkt 17a.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zespołowi Śpiewaczemu „Osoria” ze Szczańca „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 632/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. Czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi? Nie. A zatem projekt uchwały w sprawie 

nadania Zespołowi Śpiewaczemu „Osoria” ze Szczańca „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk 632/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XL/619/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie nadania 

Zespołowi Śpiewaczemu „Osoria” ze Szczańca „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 72 do protokołu.  

 

Punkt 18.  

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego  

na 2018 rok – druk 617/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam Państwu, 

że ten Plan został zamieszczony na stronie Sejmiku, poddany pod opinie komisji. Pamiętamy o tym,  

by sesja listopadowa była jednak głównie poświęcona 100-leciu Niepodległości, choć będzie związana 

również z 20-leciem pierwszej sesji Sejmiku – dokładnie 20 lat temu odbyła się pierwsza sesja Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Sejmiku, w kolejności o opinię Komisji 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji Panią Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę Przewodniczącą Komisji Panią 

Grażynę Dereń. 

 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Grażyna Dereń: 

Opinia komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna. 



 

58 
 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana 

Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zaopiniowała projekt, ale jednocześnie zaproponowała, aby w miesiącu kwietniu odbyła się debata 

dotycząca sesji rolnej. Nie wiem czy zostało to uwzględnione, ale taka była propozycja Komisji Rolnictwa. 

 

Opinia komisji (pozytywna) stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Porozumiemy się  

co do tej debaty rolnej jeszcze, także uwzględnimy ze środowiskami rolnymi. Pamiętajmy, że w tym roku 

mieliśmy dwie debaty rolne. Nie do końca one spełniły nasze oczekiwania. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Dlatego może 

w 2018 jedna wystarczy i będzie dobrze. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze, będziemy się 

starali o tym pamiętać. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego 

Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji jest pozytywna i komisja 

również wspiera tutaj wniosek Komisji Rolnictwa. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś inne 

pytania, uwagi do tego porządku? Józef  Kruczkowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Panie Przewodniczący, ile posiedzeń 

przewidujemy w przyszłym roku w Gorzowie, w drugiej stolicy Województwa Lubuskiego? 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na dzień dzisiejszy nie 

planujemy żadnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego w Gorzowie Wielkopolskim. Jeśli będą takie 

okoliczności szczególne, będziemy to planowali. Na dzisiaj nie planujemy żadnej sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Zwłaszcza, że to będzie tak, że nie trzeba 

będzie biec, tylko Radni dostaną delegację, nawet pojadą. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, ale myślę,  

że my nie działamy na delegacje… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Pani Marszałek powiedziała, że bieg spaja 

województwa i to rozumiem. Tylko mówię, że nie ma ryzyka biegu, żeby się Radni nie bali Gorzowa. 

Pojedźmy do tego Gorzowa z dwa razy chociaż w przyszłym roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Nie mamy obaw. 

Szanowni Państwo… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Nie można doprowadzić, żeby znowu coś się 

paliło, żeby było posiedzenie Sejmiku, bo to byłoby niedobre. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Byłem inicjatorem 

pierwszej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego w tej kadencji w Gorzowie i nie powiem, żeby ona -  

że tak powiem - była pełna porywu, ale wpisaliśmy się w kalendarz i zobaczyliśmy w jak trudnych 

warunkach musi obradować Rada Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. Szanowni Państwo, zatem projekt 

uchwały w sprawie ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego na rok 2018 – druk  

nr 617/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony 

„N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Plan posiedzeń i uchwała o nim mówiąca – przyjęta. 
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Uchwała Nr XL/620/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie ustalenia 

Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2018 rok stanowi załącznik nr 80 do protokołu.  

 

Punkt 19.  

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2017 rok. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest  

Pan Zbigniew Kościk – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

Czy Pan Przewodniczący chciałby coś na temat sprawozdania powiedzieć? 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Państwo otrzymaliście w dokumentacji 

sprawozdanie. Dziękuję wszystkim członkom komisji za cały rok efektywnej i ciężkiej pracy. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zadać pytanie Przewodniczącemu? Nikt. Zatem stwierdzam,  

że wobec braku pytań Sejmik przyjął do wiadomości sprawozdanie Komisji Rewizyjnej. 

 

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2017 rok stanowi załącznik nr 81  

do protokołu. 

 

Punkt 20.  

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego na 2018 rok – druk 620/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Pan Zbigniew 

Kościk chciałby coś do tego, co jest napisane, dopowiedzieć? Nie. Proszę bardzo. Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jakieś pytania szczegółowe? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia planu 

kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2018 rok – druk 620/17, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  
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27 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XL/621/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. w sprawie 

zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2018 rok stanowi 

załącznik nr 83 do protokołu.  

 

Punkt 21.  

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej 

– druk 621/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W związku z pismem 

Pana Tomasza Możejko – Radnego Województw, dotyczącym wyrażenia chęci udziału w pracach Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska, zasadne są zmiany w tejże uchwale. Czy są w tej sprawie jakieś 

wystąpienia klubowe? Czy ktoś ma do Państwa jakieś uwagi? By były Prezes Agencji wzmocnił 

merytorycznie komisję? Nikt nie ma. Zatem, Szanowni Państwo, projekt uchwały zmieniającej uchwałę  

w sprawie powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej – druk 621/17, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  

27 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XL/622/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2017 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 85 do protokołu.  

 

Punkt 22.  

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie przyspieszenia realizacji inwestycji  

w infrastrukturę elektroenergetyczną najwyższych napięć na terenie województwa lubuskiego.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Sławomir Kotylak – 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji jest obecny na sali Sejmiku, był obecny  

ale przygotował nam dobre stanowisko. Proszę Komisję Gospodarki i Rozwoju Województwa o opinię 

Przewodniczącego Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś 

wystąpienia klubowe? Czy są pytania, uwagi? Jeśli nie, to Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego 

w sprawie przyspieszenia realizacji inwestycji w infrastrukturę elektroenergetyczną najwyższych napięć 

na terenie województwa lubuskiego, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem 

stanowiska, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski 

„?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik stanowisko przyjął. 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie przyspieszenia realizacji inwestycji  

w infrastrukturę elektroenergetyczną najwyższych napięć na terenie województwa lubuskiego stanowi 

załącznik nr 88 do protokołu.  

 

Punkt 23.  

Przyjęcie protokołu z XXXIX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam,  

że protokół z XXXIX sesji był dostępny do wglądu na serwerze i wystawiony do wglądu na stoliku  

do Państwa uwagi. Czy są jakieś pytania, kontrowersje? Nie ma. A zatem przystępujemy do głosowania 

nad przyjęciem protokołu z XXXIX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Kto z Państwa Radnych jest 
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za przyjęciem protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  

27 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik przyjął protokół z XXXIX sesji. 

 

Punkt 24.  

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

chciałbym w swoim imieniu i wszystkich radnych złożyć szczere, serdeczne życzenia naszym 

listopadowym, grudniowym Jubilatom i wręczyć drobne upominki. Są to: Tadeusz Jędrzejczak  

z 4 listopada – nasz Jubilat, Pani Małgorzata Gośniowska-Kola urodzona 7 grudnia przed 18 laty i Pani 

Anna Chinalska urodzona 18 grudnia, też przed 18 laty. Wszystkiego dobrego Państwu życzę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Szanowni Państwo, bardzo dziękujemy  

za upominki. Ja tylko dodam, że wiekiem swym się nie przejmuję. Nie o to wszak w tym życiu chodzi. To 

jest dopiero druga rocznica moich 30-stych urodzin. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Brawo. Szanowni 

Państwo, w związku z opiniowaniem budżetu województwa lubuskiego na rok 2018 i wieloletniej prognozy 

finansowej na lata 2018-2029 zostały dosyć zintensyfikowane prace w komisjach merytorycznych. I tutaj 

troszeczkę czasami ta dyskusja wychodziła poza zakres kompetencyjny tych komisji. Bardzo bym prosił 

jednak, by na komisjach podejmować sprawy, które dotyczą ściśle zakresu merytorycznego komisji, 

ewentualnie przenosić te sprawy na inne komisje, bo również wówczas mogą uczestniczyć w tym 

merytoryczni pracownicy urzędu marszałkowskiego bądź też inne osoby tym zainteresowane. Bardzo 

proszę o ścisłe przestrzeganie Przewodniczących Komisji, szczególnie Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja, 

by rolnictwo nie obejmowało wszystkiego, choć wiem, że ono jest bardzo szerokie. Szanowni Państwo, 

chciałem poinformować, że zgodnie z planem posiedzeń 12 stycznia odbędzie się uroczysta sesja 

Sejmiku z okazji praw miejskich miasta Otynia. Natomiast pierwsza merytoryczna planowana jest  

26 lutego o godz. 11:00 w sali kolumnowej. Mam nadzieję, że to nie ulegnie zmianie, a wszystkich 

Państwa zapraszam, bo dla Otynia to jest bardzo ważny dzień – wspólna, uroczysta sesja Sejmiku, Rady 

Powiatu i Rady Miasta w Otyniu – 12 stycznia przyszłego roku. Chcę jednocześnie Państwa 
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poinformować, że zamierzamy zorganizować wspólne spotkanie, posiedzenie Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego, Lubuskiego w Poznaniu. Państwa Radnych bardzo proszę o to by, na adres Biura 

Sejmiku zgłaszać tematy, które są takimi pomostowymi pomiędzy województwem wielkopolski  

a lubuskim, które mogą być przedmiotem naszych obrad. Teraz Pan Radny Klaudiusz Balcerzak, bardzo 

proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

Szanowni Radni. Chciałbym, żeby na pierwszym posiedzeniu Sejmiku w 2018 roku zająć się rynkiem 

pracy, szkolnictwem zawodowym i sytuacją ludzi młodych. Nie chcę być Kasandrą, ale sytuacja tych ludzi 

młodych jest tragiczna. Trzeba koniecznie to przeanalizować. Największą szansę w zakresie pracy trzeba 

dać ludziom młodym, po szkołach zawodowych. Uwierzcie, że mam kontakty i z Niemcami –  

na pograniczu wzdłuż Polski i Niemiec, we wszystkich sklepach internetowych pracują Polacy. Także  

po prostu zróbmy wszystko, żeby tym Polakom powiedzieć, że warto zostać, że warto tu pracować.  

I jeszcze jedno, musimy wystąpić z apelem do przedsiębiorców, jeszcze raz się powtarzam – najprościej 

zatrudnić tańszego Ukraińca, a za 2 lata będą mieli problemy, że nikt nie będzie w Polsce pracował. 

Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Zwrócimy  

się do stosownych resortów, jeśli chodzi o politykę młodych, to jednak jest instrument Państwa. Jeśli 

wyrażą zadowolenie, czy też wyrażą chęć współudziału w takiej debacie, możemy ją przeprowadzić.  

Pan Radny Józef Kruczkowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Mam pytanie, czy wiemy kiedy będzie  

ta wspólna sesja Sejmiku Wielkopolskiego i Lubuskiego? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Nie wiemy jeszcze.  

Ja mam nadzieję, że to będzie pomiędzy miesiącami marcem a majem. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Czyli wiosną gdzieś. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Wiosną, w Poznaniu – 

zakładamy, że w Poznaniu. 
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Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: To bym poprosiła, żeby zorganizować odpłatnie – 

my zapłacimy – od razu wyjście do opery. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Wszystkie propozycje, 

sugestie dotyczące zorganizowanych wyjść, proszę kierować do Biura Sejmiku. Pan Radny Kołodziej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Ja bym chciał się odnieść do informacji 

dotyczącej wspólnej komisji, co mieliśmy z Komisją Współpracy Zagranicznej, zbyt długiego spotkania 

czy zbyt dużej dyskusji, ale to nie dotyczyło do końca Komisji Rolnictwa, bo największym dyskutantem 

był członek Komisji Józef Kruczkowski, który jest w Komisji Współpracy Zagranicznej, a nie Komisji 

Rolnictwa. Dlatego ten czas był tak przedłużony i tyle tych pytań zadawał. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Rozumiem. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: W końcu mam wykształcenie rolnicze. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Ale tutaj Przewodniczący powiedział,  

że to Komisja Rolnictwa była temu winna. Akurat Józek Kruczkowski nie jest członkiem Komisji Rolnictwa. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Chodzi o to, że ja wiem, 

że Przewodniczący nie bardzo może panować nad radnymi – wiem to po sobie – ale mimo wszystko 

prosiłbym o to, by przywoływać do porządku Państwa Radnych. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Winni byliśmy po połowie, dlatego że to były dwie 

komisje łączone i może tak trzeba też nieraz, żeby do końca sobie niektóre kwestie wyjaśnić. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeszcze Pani Radna 

Kucharska i Pan Radny Kościk. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: W takim razie ja chciałabym tutaj 

zaproponować na przyszłość, żebyśmy pierwsze komisje budżetowe robili jedną, dużą, wspólną dla 

wszystkich. Wtedy jest cały Zarząd, wtedy są dyrektorzy, wtedy jest Pani Skarbnik i nie będziemy 

powtarzać się z zadawaniem pytań i tematów, poruszanych na każdej komisji osobno. Kiedyś to było 

praktykowane i było bardzo dobrze, i to się sprawdzało. Dziękuję bardzo. 



 

66 
 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze, zwłaszcza, 

że to będzie budżet, który będzie uchwalał następny Sejmik. Oczywiście życzę, żebyście wszyscy 

Państwo w nim byli. Pan Radny Zbigniew Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak, dzięki Bogu to już będzie po wyborach,  

ale ten mój postulat też dotyczy już następnego roku. Tadziu – mam nadzieję, że poprzesz. Szanowni 

Państwo, raz do roku mamy ferie w oświacie i jakoś tak na zasadzie, nie wiem, czy to przyjemności  

dla oświatowców pracujących w Sejmiku, ale zawsze termin sesji lutowej przypada – choć ferie  

są ruchome – wtedy, kiedy jest sesja. I taka prośba, czy nie można byłoby rozważyć… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ferie kończą  

się w sobotę przed 26-tym. Rzeczywiście są w lutym, ale są wcześniej. Szanowni Państwo, jeszcze  

Pan Radny Kruczkowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Jeszcze jeden temat. Ja co prawda na komisji 

wnioskowałem, ale chodzi mi o to, żebyśmy zrobili w pierwszym kwartale wspólne posiedzenie Komisji 

Współpracy Zagranicznej z odpowiednikiem Brandenburgii na temat rozwoju inwestycji w kolei  

na pograniczu polsko-niemieckim, ponieważ tu są wnioski z obu stron, co wyniknęło na Konferencji  

z okazji 25-lecia przejścia granicznego w Kostrzynie i później jeszcze było to podobne spotkanie  

u Wojewody. I potwierdziło to potrzebę takiej dyskusji, takiego spotkania, ponieważ są różne informacje, 

jest dezinformacja wręcz, a jest niezbędne to, żeby była tu jednak współpraca i żeby być może  

w niektórych obszarach poszły impulsy do tego, żeby te sprawy przyspieszyły. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Tadeusz 

Jędrzejczak. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Panie Przewodniczący, Pani 

Marszałek, chcę poinformować, że w przyszłym roku wiosną planujemy wspólne posiedzenie Zarządu 

Województwa i Rządu Brandenburgii na terenie naszego regionu, właśnie w sprawie inwestycji  

i wzajemnej współpracy w ramach inwestycji transgranicznych na terenie Kraju Brandenburgia i na terenie 

Województwa Lubuskiego. Także o tym wiem. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, będą różne inne 

spotkania. Wiem, że w lutym ma być – z inicjatywy Gubina i Guben – spotkanie dotyczące połączenia 

Zielona Góra-Guben. Czyli myślę, że stosownie do potrzeb, uzgodnimy. Ja będę się spotykał z Panią 

Brittą Stark, jak chcemy w kadencji, w ostatnim roku kadencji, jakiego rodzaju spotkania komisji odbyć  

i na jaki temat. Jeśli to będzie potrzebne, to oczywiście uzgodnimy. Przypominam, że ostatnio odbyło  

się w Bad Freienwalde, w którym Pan Radny też uczestniczył i tematy te były poruszane. Jeśli będzie  

z ich strony zainteresowanie, to zorganizujemy. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: W Kostrzynie była konferencja i Burmistrz 

podjął się roli gospodarza, a były to wnioski również ze strony samorządów niemieckich. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

jeszcze Pan Radny Kołodziej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Nie skończyłem, odebrany został mi głos 

przez innych radnych. Chciałem poinformować, że w minioną niedzielę uczestniczyłem w Świebodzinie 

w Gali Sportu. Było to podsumowanie wyników sportowych powiatu świebodzińskiego za rok 2017  

i w kategorii „Najlepsza drużyna” rywalizowało 5 zespołów. Głosami internautów i komisji, która była  

do tego powołana, najlepszą drużyną okazała się drużyna Ośrodka dla Osób Uzależnionych 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Nowym Dworku, która to trzykrotnie zdobyła 

wcześniej Mistrzostwo Polski w Piłce Ulicznej, a tym ośrodkiem zarządza Samorząd Województwa, 

dlatego chciałem o tym powiedzieć. Cieszyło mnie to, że osoby, które mają problemy są zauważalne  

i w tym środowisku zostały w jakiś sposób docenione. To tyle chciałem. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Szanowni Państwo, jeśli nie ma innych zgłoszeń, to raz jeszcze w imieniu swoim, Wiceprzewodniczącego 

Surmacza, Marcinkiewicza i Wontora, wszystkim Państwu życzę świetnych Świąt Bożego Narodzenia. 

Życzę również pomyślności w Nowym Roku, byśmy z okazji Bożego Narodzenia w tej sali w tym składzie 

się spotkali za rok – tego Państwu z całego serca życzę. Dziękuję bardzo.  

 

Punkt 25.  

Zamknięcie obrad XL zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 




